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Bunu Azərbaycan Prezidenti İl-
ham Əliyev fevralın 15-də Hey-
dər Əliyev Mərkəzində Cənub 
Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurası çər-
çivəsində nazirlərin dördüncü 
toplantısında deyib.
Tədbirdə, həmçinin Cənub 
Qaz Dəhlizinin iştirakçısı olan 
ölkələrin energetika nazirləri və 
müxtəlif qurumların təmsilçiləri, 
o cümlədən Avropa Komissiya-
sının enerji birliyi üzrə vitse-pre-
zidenti, Məşvərət Şurasının 
həmsədri Maroş Şefçoviç iştirak 
ediblər.
Dövlət başçısı İlham Əliyev de-
mişdir:
- Bu gün mən, həmçinin yüksək 
səviyyəli nümayəndələri - bu-
rada bizimlə birlikdə olan ABŞ 
və Birləşmiş Krallıq hökumətlə-
rinə təkcə “Cənub Qaz Dəhlizi” 
layihəsinə deyil, 1990-cı illərdə 
Azərbaycanın təşəbbüskarı ol-
duğu enerji təhlükəsizliyi ilə 
bağlı digər layihələrə verdiyi 
davamlı dəstəyə görə minnət-
darlığımı ifadə etmək istərdim. 
Xüsusilə, Bakı-Tbilisi-Ceyhan, 
Bakı-Tbilisi-Ərzurum neft-qaz 
layihələri ABŞ və Birləşmiş Kral-
lıq hökumətləri tərəfindən güclü 
şəkildə dəstəklənib. Bu dəstək 
davam edir və onu göstərir ki, bu 
ölkələrlə yaxın tərəfdaşlığımız, 
əlaqələrimiz bizim hamımıza öz 
məqsədlərimizə çatmağa kömək 
edir. Əlbəttə ki, mən Cənub Qaz 
Dəhlizinə üzv olan ölkələrdən – 
Gürcüstan, Türkiyə, Yunanıstan, 
Bolqarıstan, Albaniya, İtaliyadan 
olan tərəfdaşlarımızı, yüksək 
səviyyəli hökumət rəsmilərini, 
həmçinin tərəfdaşlarımızı, bö-
yük komandanın gələcək üzvlə-
rini salamlamaq istərdim. Mən 
artıq onları böyük komandanın 
üzvləri hesab edə bilərəm, çünki 
biz artıq Bosniya və Herseqovi-
na, Xorvatiya və Monteneqro ilə 
anlaşma memorandumları im-
zalamışıq. Şadam ki, bugünkü 
toplantıda bizə dost ölkələr olan 
Rumıniya və Türkmənistandan 
nümayəndələr ilk dəfə olaraq 
iştirak edirlər. Onların bu top-
lantıda iştirakı, həmçinin bizim 
layihəmizə böyük əhəmiyyət 
verdiklərini nümayiş etdirir.
Sözsüz ki, “Şahdəniz”, TANAP 
və TAP-a üzv olan şirkətlərin 
və maliyyə institutlarının güclü 
əzmi olmadan layihənin icrası 
mümkün olmazdı. 
2015-ci ildə Azərbaycan Cənub 
Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurası-
nın yaradılması təşəbbüsü ilə 
çıxış etdi, çünki biz səylərimizi 
əlaqələndirməyə böyük ehtiya-
cın olduğunu aydın başa düşür-
dük. Əvvəlki illərdə Azərbaycan 
qonşu ölkələr olan Gürcüstan 
və Türkiyə ilə birlikdə mühüm 
enerji layihələri həyata keçirib. 
Lakin bu dəfə daha çox ölkə və 
şirkət cəlb olunmuşdu, ona görə 

də bizim əlaqələndirməyə, mak-
simum səmərəliliyə ehtiyacımız 
var idi. Mən çox şadam ki, Av-
ropa Komissiyası bu təşəbbüsü 
dərhal dəstəklədi və dördüncü 
toplantı Avropa Komissiyası və 
Azərbaycan tərəfindən təşkil 
olunub. 
Dövlət başçısı layihənin həya-
ta keçirilməsinə verdiyi böyük 
töhfəyə görə bir daha cənab Şef-
çoviçə xüsusi minnətdarlığını 
bildirmiş, demişdir:  
Biz artıq dördüncü dəfədir gö-
rüşürük. Bu əməkdaşlıq formatı 
artıq səmərəli olduğunu və çox 
yaxşı nəticələrə yol açacağını sü-
but edib. “Cənub Qaz Dəhlizi” 
layihəsi Azərbaycanın indiyədək 
çox uğurlu olan və Azərbayca-
na öz iqtisadiyyatını şaxələndir-
məyə kömək edən enerji strate-
giyasının əsas elementlərindən 
biridir. Biz enerji ehtiyatlarından 
istifadə edərək qeyri-neft sek-
toru, insan kapitalı və infrast-
ruktura investisiya yatırmışıq, 
bununla da iqtisadiyyatımızın 
uzunmüddətli davamlı inkişafı-
nı təmin etmişik. Sözsüz ki, bi-
zim əvvəlki illərdə Azərbaycan-
da həyata keçirdiyimiz layihələr 
Cənub Qaz Dəhlizinin reallaşdı-
rılması üçün güclü bünövrə ya-
radıb. Bizim enerji strategiyamız 
müstəqilliyimizin bərpasından 
bir qədər sonra başlanıb və artıq 
3 il sonra - 1994-cü ildə Azərbay-
can BP-nin rəhbərliyi ilə dünya-
nın aparıcı neft şirkətləri konsor-
siumu ilə müqavilə imzaladı və 
layihənin və investisiyaların həc-
mini nəzərə alaraq bu müqavilə 
dərhal “Əsrin müqaviləsi” adını 
aldı. Ötən ilin fevralında Bakıda 
sonuncu görüşümüzdən son-
ra keçən dövr ərzində biz eyni 
yataqla bağlı “Əsrin müqavilə-
si”nin uzadılmasına dair yeni 
müqavilə imzaladıq. Hazırda 
layihənin müddəti 2050-ci ilə-
dək uzadılıb. Qarşıdakı onillik-
lər ərzində biz dünyanın ən bö-
yük neft yataqlarından biri olan 
“Azəri-Çiraq-Günəşli”də sabit 
və davamlı inkişafdan faydala-
nacağıq.
1994-cü il faktiki olaraq bizim 
tariximizdə, Azərbaycanda və 
dünyada neftin inkişafı tarixində 
dönüş nöqtəsi oldu. 
2006-cı ildə Xəzər dənizi ilə 
Aralıq dənizini birləşdirən Ba-
kı-Tbilisi-Ceyhan neft kəməri-
nin uğurlu açılışı oldu. Hazırda 
Bakı-Tbilisi-Ceyhan neft kəmə-
ri təkcə Azərbaycandan deyil, 
Xəzər dənizinin o biri tərəfində 
olan - Xəzərin şərq sahillərində-
ki yataqlardan neft nəql etməklə 
artıq Azərbaycanı tranzit ölkəyə, 
tranzitdə etibarlı tərəfdaşa çevi-
rir.
2007-ci il də bizim tariximizdə 
mühüm il olub. Çünki Azərbay-
can ilk dəfə qaz ixracatçısı oldu. 

Bakı-Tbilisi-Ərzurum qaz kəmə-
rinin açılışından sonra bizim 
qazımız Gürcüstan və Türkiyə 
bazarlarına ixrac olunmağa baş-
ladı və bu, eyni zamanda, “Şah-
dəniz” yatağının işlənilməsinin 
ikinci mərhələsi və “Cənub Qaz 
Dəhlizi” layihəsi üçün bünövrə 
yaratdı. Əlbəttə ki, bizim qazımı-
zı Türkiyə və Avropaya ixrac et-
mək üçün diametri daha böyük 
olan kəmərə ehtiyacımız var idi 
və 2012-ci ildə İstanbulda Azər-
baycan və Türkiyə Trans-Ana-
dolu – TANAP kəmərinin tikin-
tisi üzrə tarixi sənəd imzaladı. 
Düşünürəm ki, bu tarix regional 
inkişaf, əməkdaşlıq bizim ölkələ-
rimiz üçün iqtisadi faydalara 
güclü təsir göstərəcək. Çünki bu 
da müasir tarixdə dönüş nöqtəsi 
oldu. TANAP Cənub Qaz Dəh-
lizinin fundamental element-
lərindən biridir və 2012-ci il 
faktiki olaraq, “Şahdəniz-2”-yə 
əsas investisiyalara qapı açdı. 
Çünki bundan sonra - 2013-cü 
ildə “Şahdəniz-2”-yə investi-
siya yatırmaqla bağlı qərar qə-
bul olundu. TANAP olmadan 
bu, mümkün olmazdı. 2013-cü 
il Trans-Adriatik kəmərinin TA-
NAP layihəsinin davamı kimi 
seçildiyi il oldu. Beləliklə, bu, gö-
rülən işlərin qısa tarixçəsidir. Əl-
bəttə, bu tarixçə onu göstərir ki, 
biz 20 ildən çoxdur Cənub Qaz 
Dəhlizinin həyata keçirilməsi is-
tiqamətində irəliləyirik. Bu 20 il 
uğur, nailiyyətlər, inkişaf, trans-
formasiya və regional əməkdaş-
lıq illəri olub.
Bu gün bizim artıq təkcə Azər-
baycan, Gürcüstan, Türkiyə kimi 
üç ənənəvi müttəfiqi deyil, daha 
çox ölkəni əhatə edən güclü re-
gional əməkdaşlıq formatımız 
var. Ötən görüşümüzdən sonra 
keçən dövr ərzində Cənub Qaz 
Dəhlizinin həyata keçirilməsində 
əhəmiyyətli irəliləyiş əldə olu-
nub. Mən sizin və Azərbaycan 
xalqının diqqətinə bəzi rəqəmlə-
ri çatdıracağam. Biz Cənub Qaz 
Dəhlizinin 4 elementinin hamı-
sı ilə bağlı yaxşı irəliləyişə nail 
olmuşuq. “Şahdəniz-2” yatağı 
üzrə işlərin 99 faizdən çoxunu 
tamamlamışıq. Müqayisə üçün, 
bir il əvvəl bu rəqəm 90 faiz olub. 
Cənubi Qafqaz Boru Kəməri ilə 
bağlı işlərin təxminən 95 faizi ta-
mamlanıb, bir il əvvəl bu rəqəm 
90 faiz olub. TANAP-ın icrası 95 
faizə yaxınlaşır, bir il əvvəl bu, 
70 faizə yaxın olub. TAP-ın icrası 
bir il əvvəlki 34 faizlə müqayisə-
də 70 faizə yaxın, ola bilsin ki, 
66-67 faiz tamamlanıb. Beləliklə, 
bu, həqiqətən də, çox mühüm 
inkişafdır. Bu, onu göstərir ki, 
2017-ci il bəlkə də layihənin icra-
sında həlledici il olub və hazırda 
biz yekunlaşmağa çox yaxınıq. 
Mən, həmçinin bildirmək istər-
dim ki, 20 il bundan əvvəl Azər-

baycan, Gürcüstan və Türkiyə 
arasında yaradılmış regional 
əməkdaşlıq həqiqətən də regi-
onumuzda və Avropada enerji 
sahəsində inkişafda mühüm 
rol oynayıb. Çünki bu regional 
əməkdaşlıq təkcə nəhəng, geniş-
miqyaslı enerji layihələrinin hə-
yata keçirilməsinə yol açmayıb, 
həm də regionumuzda sabitlik, 
proqnozlaşdırılma imkanı və 
çox səmimi əməkdaşlıq yaradıb. 
Eyni zamanda, bu, bizə diqqəti 
digər nəqliyyat layihələrinə cəm-
ləşdirməyə imkan verib. 2017-ci 
ilin fevralında sonuncu görüşü-
müzdən sonra keçən dövrdə re-
gionda başqa mühüm bir hadisə 
baş verdi. Ötən il oktyabrın so-
nunda Bakıda biz təkcə üç ölkə 
arasında deyil, həm də Asiya və 
Avropa arasında yeni dəmir yolu 
əlaqəsi olan yeni layihənin - Ba-
kı-Tbilisi-Qarsın açılışını etdik. 
Bu, artıq Asiyadan Avropaya ən 
qısa yoldur, yüklərin daşınması-
na sərf olunan zamanı iki dəfə-
dən çox azaldır və artıq şirkət-
lərə xidmətlər göstərir. Əminəm 
ki, onlar bu layihəni ciddi şəkildə 

əsas prioritetlərindən biri hesab 
edəcəklər. Bu gün artıq yüklərin 
artması onu göstərir ki, Bakı-Tbi-
lisi-Qars yeni İpək Yolu layihəsi-
nin çox mühüm elementi olacaq. 
Sözsüz ki, burada, Qafqazda, 
Gürcüstan, Türkiyə və Azər-
baycan arasında güclü regional 
əməkdaşlıq olmasaydı, neft-qaz 
layihələri həyata keçirilməsəydi, 
Bakı-Tbilisi-Qars bəlkə də reallıq 
üçün deyil, sadəcə, tarix üçün bir 
layihə olacaqdı. Bu, bizim əldə 
etdiyimiz real nəticədir. Bu gün 
biz artıq geniş komanda ilə bu 
masa arxasında əyləşərkən gö-
rürük ki, Cənub Qaz Dəhlizinin 
üzvü olan ölkələr arasında eyni 
əməkdaşlığı yarada bilərik. Bu, 
artıq baş verir və tərəfdaş ölkələr-
dən yüksək səviyyəli nümayən-
də heyətlərinin iştirakı həqiqətən 
də bunu nümayiş etdirir. Hələ ki, 
“Şahdəniz” Cənub Qaz Dəhlizi 
üçün yeganə resurs mənbəyidir. 
Lakin düşünürəm və əminəm 
ki, gələcəkdə biz Azərbaycanda 
əlavə həcmdə resurslara malik 
olacağıq. Çünki bu gün biz bey-
nəlxalq tərəfdaşlarımızla fəal şə-

kildə yeni layihələr, Xəzər dəni-
zinin Azərbaycan sektorundakı 
yeni qaz yataqları üzərində işlə-
yirik. Xüsusilə tezliklə, ola bilsin 
ki, bir neçə ilə, bəlkə də bundan 
az müddətdə hasilata başlanacaq 
“Abşeron” yatağı, çox böyük qaz 
ehtiyatı olan “Ümid” və “Babək” 
yataqları ilə bağlı Azərbaycan 
xarici şirkətlərlə fəal danışıqlar 
aparır.
Tezliklə beynəlxalq əməkdaşlı-
ğa cəlb olunacağına ümid bəslə-
diyimiz başqa bir yataq “Qara-
bağ” adlanır. Həmçinin, böyük 
qaz potensialı olan iki yataq 
- “Dan ulduzu” və “Əşrəfi”. 
Beləliklə, Azərbaycanın təsdiq 
olunmuş qaz ehtiyatları “Şahdə-
niz” yatağından iki dəfədən ar-
tıq çoxdur - 2,6 trilyon kubmetr 
qaza bərabərdir və əminəm ki, 
daha çox olacaq. Çünki bizim 
təcrübəmiz onu göstərir ki, ilkin 
olaraq gözlənilən ehtiyatlar əv-
vəlkindən xeyli çox olur. Bu gün 
Azərbaycan nefti bəzi Avropa 
ölkələrinin neft istehlakının üç-
dəbiri və ya daha çox, hətta 40 
faizini təşkil edir. Azərbaycan öz 
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"Şahdəniz-2" yatağından ilk qa-
zın hasil olunması üzrə işlərin 
99 faizi yekunlaşıb.
Bu barədə  müsahibəsində BP-
nin Azərbaycan, Gürcüstan və 
Türkiyə üzrə regional prezi-
denti Qəri Counz deyib.
O bildirib ki, BP Cənub Qaz 
Dəhlizinin tərkibinə daxil olan 
4 layihədən 2-sinin - “Şahdə-
niz-2” və Cənubi Qafqaz Boru 
Kəmərinin Genişləndirilməsi 

layihələrinin operatorudur və 
bu layihələr üzrə işlər qrafikə 
uyğun gedir. "Şahdəniz-2" ya-
tağından ilk qazın hasil olun-
ması üzrə işlərin 99 faizi artıq 
tamamlanıb. 
Yataqdan ilk qaz hasilatı bu ilə 
planlaşdırılır. 
Layihənin icrası zamanı təh-
lükəsizliyin təmin olunması, 
ətraf mühitin qorunması səylə-
ri təqdirəlayiqdir.

Bu sözləri  TAP-ın icraçı direktoru 
Luca Schieppati deyib.
"TAP strateji əhəmiyyətli bir la-
yihədir. Bu layihə Avropanın 
enerji təhlükəsizliyinin təminatı-
na mühüm töhfə verir. Eyni za-
manda, karbohidrogen resurslara 
olan tələbatı ödəyəcək. Dövlətlə-
rin dəstəyi ilə 2020-ci ildə Azər-
baycan təbii qazı Avropaya nəql 
olunacaq. Biz "Cənub Qaz Dəh-

lizi" layihəsinin uğurlu olması 
üçün çalışırıq. Cənub Qaz Dəhlizi 
Məşvərət Şurası çərçivəsində na-
zirlərin dördüncü iclası qarşıda 
görüləcək işlər barədə fikir müba-
diləsi aparmaq baxımından əhə-
miyyətlidir. 
Müxtəlif dövlətlərin nümayəndə 
heyətləri ilə birgə çox məhsuldar 
müzakirələr apardıq", - deyə TAP-
ın icraçı direktoru qeyd edib.

İyulun əvvəlindən etibarən 
Trans-Anadolu (TANAP) boru 
kəməri ilə Türkiyəyə kommersiya 
məqsədilə ilk qaz veriləcək.
Bu barədə  müsahibəsində TA-
NAP-ın baş direktoru Saltuk 
Düzyol deyib. S.Düzyol bildirib 
ki, TANAP Cənub Qaz Dəhlizi-
nin mühüm tərkib hissələrindən 
biridir. Bu boru kəmərinin ötü-
rücülük gücü gələcəkdə daha da 
artırılacaq: "TANAP boru kəmə-
rinin 1340 kilometrlik hissəsi ar-
tıq tamamlanıb və qaz Əskişəhərə 
çatdırılıb. Bu hissədə fiber-optik 

kabel də çəkilib. Bu ilin iyulunda 
kommersiya məqsədilə ilk qazın 
Türkiyəyə verilməsi nəzərdə tutu-
lur. Layihənin ilk fazası üzrə işlər 
99 faizi icra edilib, ikinci fazada 
isə 80 faiz irəliləyişə nail olunub. 
Boru kəmərinin dəniz hissəsində 
də işlər tamamlanıb, borular su-
yun altına döşənib".
"Hazırda layihənin icrası baxımın-
dan çox yaxşı bir mərhələdəyik. 
Boru kəmərinin ölçmə stansiyaları-
nın inşası tamamlanıb. Sistemə təbii 
qazın alınmasına başlanılıb", - deyə 
TANAP-ın baş direktoru qeyd edib.
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Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti  
hökuməti Azərbaycan Xalq Cüm-
huriyyətinin ali icra hakimiyyəti 
orqanı idi. Parlament qarşısında 
məsuliyyət daşıyırdı. Azərbaycan 
Milli Şurasının fəaliyyət göstər-
mədiyi dövrdə qanunvericilik 
fəaliyyətini də yerinə yetirmişdir. 
Cümhuriyyət hökuməti son dərəcə 
ağır tarixi şəraitdə formalaşmışdı. 
Zaqafqaziya seymi buraxıldıqdan 
sonra 1918-ci il mayın 27-də sey-
min Müsəlman fraksiyası özünü 
Azərbaycan Milli Şurası elan etdi. 
Mayın 28-də Zaqafqaziya seyminin 
fəaliyyət göstərmiş olduğu Tiflisdə 
- keçmiş Qafqaz canişininin iqamət-
gahında özünün ilk iclasına topla-
nan Azərbaycan Milli Şurası uzun 
və hərtərəfli müzakirələrdən sonra 
Azərbaycanın müstəqilliyi haqqın-
da İstiqlal bəyannaməsini qəbul etdi. 
Bəyannamənin 6-cı maddəsində 
göstərilirdi ki, “Məclisi-Məbusan 
toplanıncaya qədər Azərbaycan 
idarəsinin başında arayi-ümumiy-
yə ilə intixab olunmuş Şurayi-Mil-
li və Şurayi-Milliyəyə qarşı məsul 
hökuməti-müvəqqəti durur». 
Milli Şura Azərbaycan Xalq Cüm-
huriyyətinin birinci höku mət ka
binəsini təşkil etməyi Milli Şu ranın 
üzvü, bitərəf Fətəli xan Xoyskiyə 
tapşırdı. Bir saatlıq fasi lə dən son-
ra yığılan Milli Şura nın iclasında 
Fətəli xan Xoyskinin başçılığı ilə 
Cümhuriyyətin ilk hökuməti təs-
diq edildi. İlk hökumətdə vəzifələr 
aşağıdakı kimi bölüşdürülmüşdü: 
Fətəli xan Xoyski - Nazirlər Şurası-
nın sədri və daxili işlər naziri; Xos
rov Pa şa bəy Sultanov - hərbi nazir; 
Məm məd Həsən Hacınski - xarici 
işlər naziri; Nəsib bəy Yusifbəyli - 
maliyyə və xalq maarifi naziri; Xəlil 
bəy Xasməmmədov - ədliyyə naziri; 
Məmməd Yusif Cəfərov - ticarət və 
sənaye naziri; Əkbər ağa Şeyxülis
lamov - əkinçilik və əmək naziri; 
Xudadat bəy MəlikAslanov - yol-
lar, poçt və teleqraf naziri; Camo bəy 
Hacınski - dövlət nəzarəti naziri. 
Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti 
hökuməti 1918-ci il mayın 30-da 
radioqram vasitəsilə Azərbayca-
nın öz istiqlaliyyətini elan etmə-
si barədə dünyanın əsas siyasi 
mərkəzlərinə - London, Paris, Va-
şinqton, İstanbul, Berlin, Madrid, 
Tehran, Moskva, Roma, Vyana, 
Buxarest, Sofiya, Tokio, Haaqa, 
Kopenhagen, Kiyev, Kristianiya 
(Oslo) və Stokholma rəsmi bəya-
natlar göndərdi. Həmin radioq-
ramda yeni yaradılmış hökumətin 
müvəqqəti olaraq Yelizavetpolda 
(Gəncə) yerləşdiyi bildirilirdi. 
Tiflisdə yeni müstəqil dövlətin ya-
radılması ilə əlaqədar ən ümdə təş-
kilati tədbirləri həyata keçirdikdən 
və bu haqda bütün dünyaya məlu-
mat verdikdən sonra  Azərbaycan 
Milli Şurası və hökuməti öz nüfuz 
dairəsini bütün Azərbaycan ərazi-
sində yaymaq məqsədilə 1918-ci 
il iyunun 16-da Gəncəyə köçdü. 
Həmin dövrdə Gəncədə real ha-
kimiyyət hələ may ayının axırla-
rında 300 nəfər hərbi təlimatçı ilə 
Gəncəyə gəlmiş Türkiyənin Qafqaz 
İslam Ordusunun komandanı Nuru 
paşanın əlində idi. O, tezliklə Gən-
cədə hərc-mərcliyə son qoya bil-
miş, şəhərdə qayda-qanun yarat-
mışdı. Azərbaycan Milli Şurası və 
hökumətinin həyata keçirmək istə-
diyi tədbirlərin «həddindən çox 
demokratik» istiqamətindən nara-
zı qalan Azərbaycan burjuaziyası 
və mülkədarlarının müəyyən da-
irələrinin təsirilə Nuru paşa Azər-
baycan Milli Şurası və hökumətini 
şübhə ilə qarşıladı. İyunun 16-da 

Gəncəyə gələn Azərbaycan Milli 
Şurasının iyunun 17-də Məhəm-
məd Əmin Rəsulzadənin sədrliyi 
ilə iki iclası keçirildi. 
Birinci qapalı iclas iyunun 17-də 
saat 12-də şəhər idarəsinin bina-
sında toplandı. Azərbaycan Xalq 
Cümhuriyyəti hökumətinin sədri 
Fətəli xan Xoyski söz alaraq bildir-
di ki, Məhəmməd Əmin Rəsulza-
də və Məmməd Həsən Hacınski ilə 
birlikdə onlar Qafqazdakı türk or-
dusunun komandanı Nuru paşa-
nın yanında olmuş və Tiflisdə ya-
radılmış Milli Şura və Azərbaycan 
hökuməti haqqında ona məlumat 
vermişlər. Nuru paşa cavabında 
bildirib ki, bir əsgər kimi o, mülki 
işlərlə kifayət qədər tanış deyil, ona 
görə də bu barədə onun mülki işlər 
üzrə müşaviri Əhməd bəy Ağaoğ-
luna müraciət etsinlər. Əhməd bəy 
Ağaoğlu ilə görüşlərindən bəhs 
edən Fətəli xan Xoyski məlumat 
verdi ki, danışıq zamanı Əhməd 
bəy Ağaoğlu Türkiyə hökumətinin 
və onun Gəncədəki nümayəndəli-
yinin Azərbaycanın daxili işlərinə 
qarışmayacağını bildirdi, lakin 
Milli Şuranın yeni hökumət yara-
daraq özünü buraxmasını tələb 
etdi. İyunun 17-də saat 2-də Milli 
Şuranın çox gərgin şəraitdə keçən 
ikinci iclasında Fətəli xan Xoyski 
Tiflisdə təşkil etdiyi hökumətin 
fəaliyyəti barədə qısaca məlumat 
verərək, Şura üzvlərindən onun 
hökumətinin istefasını qəbul etmə-
yi xahiş etdi. Uzun və gərgin mü-
zakirədən sonra iclas Azərbaycan 
Milli Şurasının buraxılması, bütün 
qanunverici və icraedici hakimiy-
yətin yeni yaradılacaq Müvəqqəti 
hökumətə verilməsi haqqında iki 
mühüm qətnamə qəbul etdi. 
Milli Şuranın buraxılması haqqın-
dakı birinci sənəddə göstərilirdi ki, 
həm daxili, həm də xarici siyasət 
sahəsində Azərbaycanda yaranmış 
ağır vəziyyəti nəzərə alaraq, Azər-
baycan Milli Şurası bütün hakimiy-
yəti Fətəli xan Xoyskinin sədrliyi 
ilə təşkil olunmuş Müvəqqəti hö-
kumətə həvalə edir və ona tapşırır 
ki, öz hakimiyyətini tezliklə çağırı-
lacaq Müəssislər Məclisindən başqa 
kimsəyə güzəştə getməsin. 
Müvəqqəti hökumətin hüquq və 
vəzifələri haqqındakı ikinci sənəddə 
qeyd olunurdu ki, Azərbaycan hö-
kumətinə Azərbaycanın dövlət is-
tiqlaliyyətini və mövcud siyasi azad-
lıqları ləğv etmək, aqrar və digər bu 
kimi mühüm inqilabi əhəmiyyətli 
qanunları dəyişdirmək səlahiyyəti 
verilmir. Azərbaycan hökuməti altı 
aydan gec olmayaraq Müəssislər 
Məclisini çağırmalıdır. Hökumət 
qalan məsələlərdə bütün səlahiyyət-
lərindən istifadə etməkdə sərbəst idi. 
Azərbaycan Milli Şurası iyunun 
17-də Fətəli xan Xoyskinin sədr-
liyi ilə Azərbaycan Xalq Cümhu-
riyyətinin ikinci hökumət kabinə
sinin tərkibini təsdiq etdi. İkinci 
hökumətə Fətəli xan Xoyskidən 
başqa, Məmməd Həsən Hacıns

ki, Nəsib bəy Yusifbəyli, Əlimər
dan bəy Topçubaşov, Xəlil bəy 
Xasməmmədov, Xosrov Paşa bəy 
Sultanov, Xudadat bəy Rəfibəyli, 
Xudadat bəy MəlikAslanov, Ağa 
Aşurov, Əbdüləli bəy Əmircanov 
və Musa bəy Rəfiyev daxil oldular. 
İclasın sonunda çıxış edən Fətəli 
xan Xoyski bildirdi ki, onun ya-
ratdığı yeni hökumətin başlıca 
vəzifəsi Azərbaycanın azadlığı və 
istiqlaliyyəti uğrunda mübarizə 
olacaqdır. 
İyunun 19-da Fətəli xan Xoyski-
nin təşkil etdiyi ikinci hökumət 
üzvləri arasında vəzifələr aşağıda-
kı kimi bölüşdürüldü: Fətəli xan 
Xoyski - Nazirlər Şurasının sədri 
və ədliyyə naziri; Məmməd Həsən 
Hacınski - xarici işlər naziri (eyni 
zamanda, müvəqqəti olaraq döv-
lət müfəttişi); Behbud xan Cavan
şir - daxili işlər naziri; Xudadat 
bəy MəlikAslanov - yollar naziri 
(eyni zamanda, müvəqqəti olaraq 
poçt və teleqraf naziri); Əbdüləli 
bəy Əmircanov - maliyyə naziri; 
Xosrov Paşa bəy Sultanov  əkin-
çilik naziri; Nəsib bəy Yusifbəyli 
- xalq maarifi və dini etiqad nazi-
ri; Ağa Aşurov - ticarət və sənaye 
naziri (eyni zamanda, müvəqqəti 
olaraq ərzaq naziri); Xudadat bəy 
Rəfibəyli - səhiyyə və himayədarlıq 
naziri; Əlimərdan bəy Topçubaşov, 
Xəlil bəy Xasməmmədov və Mıısa 
bəy Rəfiyev - portfelsiz nazirlər. 
Fətəli xan Xoyskinin təşkil etdiyi 
ikinci hökumət Gəncədə çox çətin 
və mürəkkəb bir şəraitdə fəaliyyətə 
başladı. Sonralar Azərbaycan Par-
lamentinin ilk iclasında Fətəli xan 
Xoyski demişdi: “Hökumətimiz öylə 
bir zamanda təşkil edilmişdi ki, bir 
kənddən o biri kəndə getmək qorxulu 
idi. Gecə yatanda sabaha çıxmağa 
ümid yox idi. Heç kəsin irzi, namu
su, canı, malı əmniyyətdə deyildi... 
Poçtteleqraf yox idi. Bir kağız yol
lamaq belə mümkün deyildi. O vaxt 
idi ki, maliyyatdan hökumət əlində 
heç bir şey yox idi. Hökumətə lazım 
olan idarələrin hamısı başdanbaşa 
dağılmış, xidmətçilər qaçmışdılar. 
İdarələrin adı var idisə də, özü yox 
idi. Hərə başına beşon adam yığıb 
bir hökumət, bir qanun düzəltmişdi”. 
Yaranmış çətin və mürəkkəb şə-
raitdə Fətəli xan Xoyski hökumət 
aparatının təşkili işini davam et-
dirdi. Nazirlər Şurası və ayrı-ayrı 
nazirliklərin idarə aparatı yaradıl-
dı. İyunun 27-də Fətəli xan Xoyski 
hökuməti tərəfindən Azərbaycan 
dili dövlət dili elan olundu. Avqus-
tun 28-də tədris müəssisələrinin 
milliləşdirilməsi haqqında qərar 
qəbul edildi. Fətəli xan Xoyski hö-
kumətinin Gəncədə 1918-ci il iyu-
nun 19-da qəbul etdiyi ilk qərar 
bütün Azərbaycanda hərbi vəziy-
yətin elan edilməsi oldu. Avqus-
tun 11-də ümumi səfərbərlik elan 
edildi. 1894-99-cu illərdə anadan 
olmuş kişi cinsindən bütün müsəl-
man vətəndaşlar orduya çağırıldı. 

(davamı gələn sayımızda)

Azərbaycan Xalq Cümhuriyyəti Parlamentinin üzvləri

qaz ehtiyatları ilə Avropa bazarı-
na daxil olmağa hazırdır.
Cənub Qaz Dəhlizi enerji təh-
lükəsizliyi layihəsidir. Biz milli 
təhlükəsizlikdən danışarkən əl-
bəttə ki, hazırda enerji təhlükə-
sizliyi ən vacib elementlərdən 
biridir. Cənub Qaz Dəhlizi enerji 
şaxələndirilməsi layihəsidir, biz-
də bu, marşrutların və mənbələ-
rin şaxələndirilməsidir. Bu, əsl 
şaxələndirmədir. Çünki təkcə 
marşrutların şaxələndirilməsi 
bizimkindən bir qədər fərqlidir. 
Cənub Qaz Dəhlizi enerji sahə-
sində əməkdaşlıq layihəsidir və 
əməkdaşlığın necə olmalı oldu-
ğunu göstərir. Əməkdaşlıq yal-
nız o zaman mümkündür ki, bü-
tün tərəflər ondan faydalansın. 
Bu səbəbdən, başlanğıcda bizim 
əsas məqsədimiz istehsalçılar, 
tranzit ölkə və istehlakçılar ara-
sında yaxşı balansın tapılması-
dır. Cənub Qaz Dəhlizi marşrut 
boyunca yerləşən və Cənub Qaz 
Dəhlizinin üzvü olan ölkələrin 
bir çox hissələrinin qazlaşdırıl-
masına gətirib çıxaracaq. Bütün 
bunlar inkişaf, sabitlik, proqnoz-
laşdırılma imkanı deməkdir və 
əməkdaşlığa yol açır. Çünki bu 
gün Cənub Qaz Dəhlizinin üzvü 

olan ölkələr Azərbaycanın çox 
yaxın tərəfdaşlarıdır. 
Əlbəttə ki, əvvəlki layihələrlə 
yanaşı, “Cənub Qaz Dəhlizi” 
layihəsi ölkəmizə yeni faydalar 
verir. Azərbaycan iqtisadiyyatı 
şaxələndirmək, insan kapitalına 
investisiya yatırmaq, iqtisadiy-
yatı tamamilə dəyişmək üçün öz 
enerji ehtiyatlarından səmərəli 
şəkildə istifadə edib. Hazırda 
ümumi daxili məhsulun mütləq 
əksəriyyəti özəl sektorun payına 
düşür. Son 15 ildə iqtisadiyyatı-
mız 3 dəfədən çox, ümumi daxili 
məhsul 3,2 dəfə artıb. Biz işsiz-
lik və yoxsulluğu azaltmaq üçün 
enerji ehtiyatlarından düzgün 
şəkildə istifadə etməyə müvəf-
fəq olmuşuq. Son 15 ildə əhali-
mizin 1,5 milyon nəfər artmasına 
baxmayaraq, işsizlik səviyyəsi 
çox aşağı – 5 faizdir. Yoxsulluq 
səviyyəsi 5,4 faizdir, savadlılıq 
səviyyəsi 100 faizə yaxındır.
Biz iqtisadiyyatı şaxələndirmək 
üçün insan kapitalına investisi-
ya yatırmışıq, iş yerləri açmışıq, 
müasir infrastruktur layihələri 
yaratmışıq. 2018-ci il yanvar ayı-
nın nəticələri göstərir ki, iqtisa-
diyyatımız əsasən qeyri-enerji 
sektorunda inkişaf edir. Burada 

iqtisadi artım 4 faizə yaxın olub. 
Yanvarda sənayemizin qeyri-e-
nerji sektorunda iqtisadi artım 
8,7 faiz olub. Azərbaycanın val-
yuta ehtiyatları ümumi daxili 
məhsula bərabərdir. Düşünürəm 
ki, iqtisadiyyatın şaxələndirilmə-
sinin ən yaxşı göstəricisi Davos 
Dünya İqtisadi Forumunun qiy-
mətləndirməsidir. Son qiymət-
ləndirmə göstərir ki, Azərbay-
can rəqabət qabiliyyətinə görə 
dünyada 35-ci yerdədir. İnkişaf 
etməkdə olan ölkələr arasında 
inklüziv inkişaf indeksinə görə 
Azərbaycan 3-cü yerdədir. Biz-
dən əvvəl yalnız 30 inkişaf etmiş 
ölkə və 2 inkişaf etməkdə olan 
ölkə var. Bu, o deməkdir ki, biz 
rəqabətlilik və inkişafa görə 33-
cü və 35-ci yerdəyik. Bu, bizim 
enerji amili ilə dəstəklənən si-
yasətimizin göstəricisi və siyasə-
timizin nəticəsidir. Sözsüz ki, biz 
Azərbaycanda yeni enerji inkişafı 
ilə bağlı tərəfdaşlarımızla fəal şə-
kildə işləməyə davam edəcəyik. 

x x x
Sonra Azərbaycanın energetika 
naziri Pərviz Şahbazov və Avro-
pa Komissiyasının enerji birliyi 
üzrə vitse-prezidenti Maroş Şef-
çoviç çıxış etmişlər.

Bu barədə  Avropa Komissiyasının 
enerji birliyi üzrə vitse-prezidenti, 
Cənub Qaz Dəhlizi Məşvərət Şurası-
nın həmsədri Maroş Şefçoviç deyib.
"Bu bizim Cənub Qaz Dəhlizi 
Məşvərət Şurası çərçivəsində Ba-
kıda dördüncü görüşümüzdür. 
İclasda ötən illər ərzində görülən 
işləri müzakirə etdik. Bu il də çox 
əlamətdar olacaq. Çünki ilk qaz 
Türkiyəyə çatdırılacaq. 2020-ci ildə 
isə Azərbaycan qazı Avropaya nəql 
olunacaq", - deyə Maroş Şefçoviç 
bildirib.

Avropa Komissiyasının enerji 
birliyi üzrə vitse-prezidenti qeyd 
edib ki, iclasda layihənin iştirak-
çısı olan ölkələrin nümayəndə 
heyətləri ilə birgə qarşıda duran 
vəzifələr barədə danışıqlar aparı-
lıb: 
"Azərbaycan bizim üçün stra-
teji diversifikasiyada, Avropaya 
qaz hasilatında vacib tərəfdaşdır. 
Azərbaycan Avropanın enerji təh-
lükəsizliyinə mühüm töhfə verir".

Azərbaycan Respublikası Sahibkar-
lar (İşəgötürənlər) Təşkilatları Milli 
Konfederasiyası (ASK) ilə Özbəkistan 
Respublikasının Ticarət və Sənaye Pa-
latası arasında əməkdaşlıq haqqında 
Anlaşma Memorandumu imzalanıb.
ASK-dan  bildiriblər ki, sənədi 
Özbəkistan Ticarət və Sənaye Pa-
latasının sədri Adxam İkramov 
və ASK-nın prezidenti Məmməd 
Musayev imzalayıblar. Tədbirdə 

Azərbaycanın Özbəkistandakı sə-
firi Hüseyn Quliyev, “Uzstroyma-
terialı” Səhmdar Şirkətinin sədri 
Botir Zaripov, “Tashkent City” 
Unitar Müəssisəsinin direktoru 
Caxongir Artıkxocayev, “Uzkim-
yesanoat” Səhmdar Cəmiyyətinin 
sədr müavini Dmitriy Pak, Özbə-
kistanın investisiyalar üzrə Dövlət 
Komitəsinin sədr müavini Laziz 
Kudratov, “Uzbekneftqaz”, “Nav-

ruz International Corp”, “Middle 
Asia Rotoplast” şirkətlərinin nü-
mayəndələri və azərbaycanlı sahi-
bkarlar iştirak ediblər. 
Xatırladaq ki, səfər Azərbaycan 
məhsullarının Özbəkistan bazarı-
na daxil olması, sahibkarlarımızın 
bu ölkənin şirkətləri ilə işgüzar 
əlaqələr qurmaları və Özbəkistan-
da investisiya mühiti ilə tanış ol-
maları məqsədini daşıyır.
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- Ziyad müəllim, ümumiyyət-
lə, son illər Azərbaycanda aqrar 
sektorun dayanıqlı və davamlı 
inkişafı üçün bir çox layihələr 
həyata keçirilir. Kənd əməkçilə-
rinə dəstək məqsədilə iqtisadi 
mexanizmlərdən istifadə edilir. 
Bununla belə, hələ də həllini 
gözləyən problemlər var. Sizcə, 
bu nə ilə əlaqəlidir?
- Azərbaycan dövlətinin kənd 
təsərrüfatına dəstəyi çox düzgün 
iqtisadi siyasətin nəticəsidir. Bu 
siyasət Azərbaycan kəndinin so-
sial-iqtisadi inkişafını daha sürətli 
etmək, dövlətin iqtisadi qüdrəti-
nin artırılmasında onun rolunun 
bundan sonra da artmasını təmin 
etmək məqsədi daşıyır. Ulu öndər 
Heydər Əliyev Azərbaycanda çox 
unikal bir aqrar siyasət yeritmiş-
di. SSRİ dağıldıqdan sonra ölkədə 
ağır iqtisadi böhran hökm sürür-
dü, ərzaq məhsullarının istehsalı, 
kəndlinin torpağa bağlılığı xeyli 
dərəcədə azalmışdı. Bu da təbii 
ki, insanlara mənfi təsir göstərir-
di. Ona görə də kəndlini torpağa 
bağlayacaq güclü və düzgün isla-
hatların aparılması yeganə çıxış 
yolu idi. Məhz buna görə apa-
rılan islahatlar sayəsində tarix-
də ilk dəfə olaraq əhaliyə pulsuz 
torpaq paylanıldı. Aqrar sektorda 
görülən işlər son dərəcə sürətlən-
dirildi və kəndlərdə həyat səviy-
yəsinin yüksəldilməsi üçün ciddi 
addımlar atıldı. Bu tədbirlərdən 
biri də kənd təsərrüfatına ayrılan 
subsidiyalardı. Biz dünya ölkələ-
rini təhlil edirik, bütün sahələrdə 
müqayisələr aparırıq. Əminliklə 
bunu deyə bilərik ki, bu gün ölkə-
mizdə aparılan aqrar islahatlar 
dövrün ən məsuliyyətli və uğurlu 
istiqamətlərindən biridir. Mən Çin 
iqtisadiyyatı ilə yaxından tanış ol-
muşam. Müasir dövrdə urbaniza-
siya məsələləri hər yerdə qalmaq-
dadır. Hələ 70-ci illərdə yazdığım 
kitablarda mən bu məsələləri ge-
niş şərh etmişəm. Ölkələr iqtisadi 
cəhətdən inkişaf etdikcə, urbani-
zasiya məsələləri də sürətlənir. Çin 
kimi nəhəng ölkədə də, ən kiçik 
ölkələrdə də məskunlaşma, kənd-
dən şəhərə axın problemləri ya-
ranır. Azərbaycan əhalisinin 7%-i 
Abşeronun payına düşür. Çünki 
burada əlverişli imkanlar mövcud-
dur. Son illərdə görülən işlər bü-
tün bunları sübut edir. Regionların 
inkişafına dair proqram əsasında 
aqrar sektorun bütün sahələrində 
canlanma nəzərə çarpır. Amma 
əvvəlki illərlə müqayisədə artıq 
kəndlərdən şəhərlərə axın edən 
əhalinin sayında da ciddi fərq var: 
İştirak etdiyim bütün tədbirlərdə 
hər zaman ilk olaraq vurğuladığım 
bir fikir var, bizim əsas məqsədi-
miz kəndlərdə qaynar həyatı bərpa 
etməkdir. 70-ci illərdə Azərbaycan 
kəndlərində kifayət qədər böyük 
uğurlar əldə olunub. Artıq dövlət 
başçımız tərəfindən ölkədə ənənə-
vi kənd təsərrüfatı sahələrinin 
inkişafı prioritet istiqamət kimi 
müəyyənləşdirilib. Məsələn, pam-
bıqçılıq. Son illərdə pambıqçılığın 
inkişafında əldə olunan nailiyyət-
lər kifayət qədər sevindiricidir. Bu 
sahədə məhsuldarlığın daha da 
artırılması üçün gələcək hədəflər 
də müəyyənləşdirilib. Pambıq be-
cərən kəndlilərin maddi maraq-
larının artırılması istiqamətində 
də motivasiya xarakterli dəstəklər 
verilir, əlavə tədbirlər görülür. İx-
tisaslaşmaya diqqət artırılır, ya-

nacaqlarla, gübrələrlə əlaqədar 
olaraq verilən subsidiyalar, heç 
şübhəsiz ki, kəndlinin əməksevər-
liyini artırır və ona maddi stimul 
verir. Digər ənənəvi sahələrimiz-
dən biri tərəvəzçilikdir. Bu is-
tiqamətdə də çoxsaylı tədbirlər 
görülüb, istixanalar tikilib. Bu 
istixanalarda becərilən məhsulla-
rımız artıq dünya bazarına çıxır. 
Cənab prezidentimiz regionların 
2014-2018-ci illərdə sosial-iqtisadi 
inkişafı Dövlət Proqramının icra-
sının dördüncü ilinin yekunlarına 
həsr olunan konfransda çıxışı za-
manı da bu barədə kifayət qədər 
geniş məlumat verib. Bu sahələrə 
çayçılıq, tütünçülük və s. əlavə 
etmək olar. Mən gənc yaşlarımda 
taxıl sahələrini, pambıq tarlaları-
nı, çay, üzüm bağlarını gəzmişəm 
və Azərbaycanda bu sahənin il-
kin mərhələləri haqqında arxiv 
sənədləri əsasında geniş yazı-
lar yazmışam. Lakin, təəssüf ki, 
müstəqilliyimizin ilk illərində bir 
çox müəssisələr, zavodlar dağıdı-
lırdı, minlərlə avadanlıqlar, maşın 
və mexanizimlər xaricə satılırdı. 
Bunun da nəticəsində əhalinin 
əksər hissəsi yoxsullaşdı, işsiz 
qaldı. Həmin illərdə iqtisadiyyat-
dan başı çıxmayan, qeyri-peşəkar 
şəxslərin səriştəsizliyi ucbatından 
kənd təsərrüfatında ağır vəziyyət 
yaranmışdı. Ulu öndərin hakimiy-
yətə qayıdışı, sistemli tədbirlər 
görməsi nəticəsində istehsalın sa-
bitləşməsi, yeni iqtisadi sistemin 
yaradılması təmin edildi. Ölkə-
nin iqtisadi inkişaf strategiyasının 
məqsəd və vəzifələri müəyyən-
ləşdirildi. Cəmiyyətdə, insanlarda 
gələcək barədə düşünməyə inam 
yarandı. Hazırda rəhbər sahələrdə 
daha peşəkar mütəxəssislər çalışır. 
Mövcud problemlər bir-bir aradan 
qaldırılır. Yarana biləcək hər han-
sı problemləri aradan qaldırmaq 
üçün isə öncədən tədbirlər görülür. 
Bu gün ölkədə çoxsaylı quşçuluq 
fabrikləri, böyük hektarlara malik 
olan taxıl plantasiyaları var. Həm-
çinin, kəndlilərin işini asanlaşdır-
maq məqsədilə zəruri texnika və 
suvarma sistemlərindən səmərəli 
istifadə edilir. Qeyri-neft sektoru-
nun üstün inkişafı, regional, sosial, 
məşğulluq, təhsillə bağlı proqram-
ların həyata keçirilməsi və mühüm 
işlərdə dövlət-özəl sektor əmək-
daşlığı və s. onu göstərir ki, dövlət 
kənd təsərrüfatı sahələrinin inkişa-
fına maddi, mənəvi dəstək verir.
- «Vergilər, şəffaflıq, inkişaf» 
konfransında çıxışınız zamanı 
belə bir fikir səsləndirdiniz ki, 
Azərbaycanda əhalinin 35-36%-i 
kənd təsərrüfatı sahəsində ça-
lışır. Biz də bu sahəni vergidən 
azad etmişik. İstərdim bu fikrini-
zi bir az izah edəsiniz.
- Mən çox təəssüf edirəm ki, bizim 
peşəkar jurnalistlərimizlə yanaşı, 
hələ də peşəkarlıqdan uzaq, səriş-
təsiz, elementar iqtisadi terminlə-
ri bilməyən qələm sahibləri özlə-
rini “jurnalist” adlandırırlar. Hiss 
olunur ki, onlar problemin nə 
olduğunu dərk etmədən, səslən-
dirilən fikirlərin hansı istiqamət-
də olduğunu bilmədən fikirləri 
təhrif edirlər. Son 15 ildə yazdı-
ğım əsərlərdə, kitablarda, iştirak 
etdiyim çoxsaylı beynəlxalq konf-
ranslarda birmənalı şəkildə bəyan 
etmişəm ki, Azərbaycan dünyada 
nadir ölkələrdən sayılır ki, artıq 
21 ildir düşünülmüş, çox səmərəli 
iqtisadi siyasət aparır. Azərbay-

can dövlətinin apardığı iqtisadi 
siyasətin tərkib hissələrindən biri 
də məhz aqrar sektorda aparılan 
işlərdir. Siz bilirsiz ki, Azərbay-
can dövləti kənd əməkçilərini 
torpaq vergisi istisna olmaqla di-
gər bütün vergilərdən azad edib. 
Bu, kifayət qədər böyük və ciddi 
məsələ olub, dövlətin aqrar sek-
tora dəstəyinin bariz nümunələ-
rindən biridir. Bu layihəni isə 
Milli Məclisdə ilk dəfə mən təq-
dim etmişəm. Ona görə də bu is-
tiqamətdə söylədiyim fikirlərin 
təhrif edilməsi məndə çox böyük 
məyusluq doğurur. Azərbaycan 

iqtisadiyyatının inkişafında çox 
mühüm rol oynayan aqrar sek-
torun inkişafı ilə bağlı görülən 
tədbirlərə bu qədər məsuliyyətsiz 
yanaşmaq düzgün deyil. Azər-
baycanda fermerlərə dövlət tərə-
findən subsidiyalar və güzəştli 
kreditlər verilir, irimiqyaslı inf-
rastruktur layihələri həyata keçi-
rilir. Bütün bunlar da kənd təsər-
rüfatının sürətli inkişafını təmin 
etməyə və Azərbaycanın ərzaq 
təhlükəsizliyinin yaxşılaşdırılma-
sına yönəlib. Bu tədbirlərdən biri 
də uzun illər tətbiq edilən və bun-
dan sonra da tətbiq ediləcək kənd 
təsərrüfatının vergilərdən (torpaq 
vergisi istisna olmaqla) azad edil-
məsidir. Mən bu fikirləri ilk dəfə 
səsləndirmirəm, amma çox təəssüf 
olsun ki, fikirlərimi bilərəkdən 
təhrif ediblər. Həmin şəxslərə de-
yirəm ki, siz düz yolda deyilsiniz, 
insanları çaşdırmağa çalışmayın, 
dövlətimizin aqrar siyasəti, vətən 
torpağımızın çiçəklənməsi üçün 
gördüyümüz işlər ildən-ilə daha 
böyük uğurlarla nəticələnəcəkdir.
- Ziyad müəllim, cari ilin büdcə-
si, onun əsas parametrləri, daxili 
investisiyaların artımı, onlardan 
istifadə priorotetləri barədə nə 
deyə bilərisiniz?
- Artıq bir neçə ildir ki, qlobal 
risklərdən, onun ölkənin milli iq-
tisadiyyatına göstərəcəyi təsirdən, 
eləcə də bunlara qarşı öncədən gö-
rüləcək tədbirlər haqqında geniş 
müzakirələr aparırıq. Azərbaycan 
dövlətinin apardığı iqtisadi si-
yasət bir çox qlobal risklərin təsir-
lərini xeyli azaldıb. Buna ən gözəl 
sübut bir sıra dünya ölkələrinin 
qlobal böhranla mübarizə apardı-
ğı bir zamanda ölkəmizin sürətli 
inkişaf mərhələsinə keçməsidir. 
2018-ci ildə davamlı inkişaf, sosi-
al tərəqqi meyillərini gücləndir-
məyə əsas yaradan dövlət büdcəsi 
formalaşdırılıb. Birinci növbədə, 
dövlət büdcəsinin gəlirləri ötən ilə 
nisbətən 20 faiz, 2016-cı illə müqa-
yisədə isə 15 faiz çoxdur. Bunlar 
olduqca yaxşı nəticədir. Bu siyasət 
davamlı, həm də uzunmüddətli 
keyfiyyətli inkişaf məqsədlərinə 
xidmət edəcək. Ölkədə müxtəlif 
fiskal risklər daim nəzərə alınır və 
müvafiq maliyyə ehtiyatları topla-
nır. Əsaslı xərclərin tərkib hissəsi 
olan dövlət əsaslı vəsait qoyuluşu 
(investisiya) xərcləri 62,5 faiz təşkil 
edəcək ki, bu da bir sıra strateji la-
yihələrin vaxtında icrası üçün çox 
vacib nüanslardan biridir. Ümumi-
likdə, gələn il əsas kapitala inves-
tisiya qoyuluşlarının 15,9 milyard 
manat, xarici investisiyaların 7,7 
milyard manat, daxili investisiyala-
rın 8,2 milyard manat olacağı proq-
nozlaşdırılır. Qeyri-neft sektoruna 
isə 9,5 milyard manat investisiya 
yatırılacağı gözlənilir. Dövlət da-

vamlı iqtisadi inkişafa nail olmaq 
üçün qanunvericilik bazasını da 
təkmilləşdirir. Xüsusən də, büd-
cədən regionların sosial-iqtisadi 
inkişafına yönəldilən vəsaitlərin 
artırılmasına diqqət ayrılır. Ümu-
miyyətlə, son illərdə respublikada 
regionların inkişafı ilə əlaqədar 
görülən işlərin miqyası kifayət qə-
dər genişdir. Artıq təsərrüfatların, 
şirkətlərin istehsal etdikləri məh-
sulların daxili tələbatla yanaşı, ix-
raca da yönəldilməsinin şahidi olu-
ruq, yeni assosiasiyalar yaranır.
- Neftin qiyməti ilə bağlı bir sıra 
beynəlxalq təşkilatlar pessimist 

proqnozlar verir. Xüsusilə, ABŞ-
ın Rusiyaya qarşı yeni sanksiya-
lar dalğası fonunda bu proqnoz-
lar nə qədər həqiqəti əks etdirir?
- Bu gün dünyada qlobal risklər 
artdıqca, bu tendensiyalar da da-
vam edəcək. Neftin qiymətinin 
ucuzlaşması qeyri-neft sektoru-
nun inkişafını sürətləndirdi, təkan 
verdi. Yeni biznes reallıqlarını or-
taya qoydu. Bu gün neft qiymət-
ləri ilə bağlı beynəlxalq təşkilatlar 
müxtəlf proqnozlar verə bilər, la-
kin əmin olun ki, hələ uzun müd-
dət neft dünya iqtisadiyyatında öz 
liderliyini qoruyub saxlayacaq.
Xarici borclanma prosesinə də 
qeyri-professionallıqla yanaşanlar 
var. Onu da qeyd edim ki, döv-
lət başçısının tapşırığı ilə hazırda 
dövlətin borclanma strategiyası 
hazırlanır, xaricdən cəlb edilən və-
saitlərdən məqsədəuyğun formada 
istifadə edilməsi ön plana çəkilir, 
nəzarət sisteminin təkmilləşməsi 
istiqamətində tədbirlər görülür.
Azərbaycan enerji təhlükəsizliyi 
sahəsində aparıcı söz sahibi olaraq 
mövqeyini qoruyub saxlayacaq. 
Ən əsası yeni müqavilədən sonra 
Azərbaycana gələcək gəlirlər ölkə-
mizin inkişafına böyük töhfələr 
verəcək. Bəzən deyirlər “Lənət-
lənmiş neft dollarları”, “Holland 
sindromu” Azərbaycan iqtisadiy-
yatına zərbə vurdu və s. Bu fikir-
ləri yalnız qeyri-peşəkar şəxslər, 
ölkənin tarixi inkişaf xüsusiyyət-
lərini, reallığı obyektiv qiymət-
ləndirməyənlər söyləyirlər. Neft 
olmasaydı, müstəqilliyimiz, döv-
lətimizin dünyanı heyran edən 
uğurları olmayacaqdı. Ona görə 
də bu məsələlərə barmaqarası ya-
naşmaq olmaz. Bu yaxınlarda döv-
lətimiz Azərbaycanda 2 milyard 
ton neftin çıxarılmasını böyük ba-
yarm kimi qeyd etdi. SSRİ dağıla-
na qədər Azərbaycanın 10 min ton 
nefti sərbəst satmağa imkanı yox 
idi. Bu gün ölkəmiz müstəqildir, 
öz sərvətlərinin sahibidir və ona 
görə də milli maraqlarımıza cavab 
verən siyasət yürüdülür. Dövlət 
büdcəsinin formalaşdırılmasın-
da 1 barrel neftin qiymətinin nə 
qədər olması həmişə maraq do-

ğurur, geniş müzakirələrə səbəb 
olur. Hökumət 2018-ci ilin dövlət 

büdcəsində 1 barrel neftin qiymə-
tinin 45 dollar olmasını məqbul 
sayıb. Hesab edirik ki, bu rəqəm 
gözlənilməyən risklərin nəzərə 
alındığı göstəricidir. Əlbəttə, bu 
rəqəmi artırmaq və ya azaltmaq 
olar. İlk növbədə rəqəm artırılar-
sa, hökumət daha çox risklərə mə-
ruz qalar. İkinci halda isə iqtisadi, 
sosial inkişafdan geri qalıb, mü-
hüm layihələrin reallaşdırılma-
sında ciddi çətinliklər yaşayardıq. 
Bir daha qeyd edim, hökumət belə 
hesab edir ki, 2018-ci il üçün neftin 
barrelinin 45 dollar müəyyən edil-
məsi qarşıya qoyulan hədəflərə 
nail olmağa rahat imkan verəcək.
- Ziyad müəllim, hazırda dünya-
nı narahat edən problemlərdən 
biri də maliyyə böhranıdır. Yaxın 
gələcəkdə manatın yenidən sürət-
lə bahalaşması və ya ucuzlaşması 
gözləniləndirmi? Devalvasiya eh-
timalı nə qədər realdır?
- Ümumiyyətlə, devalvasiyanın bir 
sıra qaçılmaz səbəbləri oldu. Nef-
tin dünya bazarında qiymətinin 
sürətlə aşağı düşməsi bizim büdcə 
gəlirlərimizi azaltdı və bir sıra cid-
di çətinliklərin yaranmasına səbəb 
oldu. Ancaq bu gün manatın sabit-
liyinin qorunması istiqamətində bir 
sıra addımlar atılır. Milli valyutanın 
dönərliyinin qorunub saxlanılması 
hər bir ölkənin iqtisadi inkişafı və 
təhlükəsizliyi üçün vacib olan əsas 
amillərdən biridir. Ona görə də 
dövlət başçısının bilavasitə təşəbbü-
sü ilə bu istiqamətdə çox böyük işlər 
görülür ki, bu da öz uğurlu nəticə-
sini verir. Bu yaxınlarda Mərkəzi 
Bankın bu mövzu ilə əlaqədar açıq-
lamasını müsbət qiymətləndirirəm. 
Eyni zamanda, Vergilər Nazirliyi 
tərəfindən keçirilən konfransda da 
çıxışımda qeyd etdim ki, biz çalış-
malıyıq ki, ölkə daxilində pul qıtlığı 
olmasın, iqtisadiyyat canlansın. Biz 
həmişə inflyasiyanın, iqtisadi inki-
şafın dinamikasını, dövriyyədə olan 
pul kütləsinin ÜDM-ə nisbətinin sis-
temli təhlilini aparmalıyıq. Manatın 
yenidən devalvasiyası həqiqətlərə 
yaxın deyil. Hazırda milli valyuta-
mızın dəyəri stabil olaraq qalıb. Tə-
bii ki, onun dəyərini hər hansı bir 
sıçrayışla yüksəltmək də mümkün 
deyil. Lakin hər halda devalvasiya 
olub, ondan sonra stabilliyin qo-
runması və təkrar bu problemin 
yaşanmaması üçün biz idxal-ixrac 
strukturunu təkmilləşdirməli, tə-
diyyə balansında müsbət meyilləri 
nəinki qoruyub saxlamalı, həm də 
onları gücləndirməliyik. Sahibkar-
ların maliyyə resurslarına çıxışını 
yaxşılaşdırmalıyıq, onlara region-
larda qeyri-neft sektorunda gör-
dükləri işlərin canlandırılması üçün 
dəstək verməliyik.
- Dünyada 3500-dən çox azad iq-
tisadi zona var ki, bunlardan yal-
nız 150-si aktiv şəkildə istifadə 

edilir. Mən sizin 2001 və 2009-cu 
illərdə nəşr olunan “Dünya iqti-

sadiyyatı: Çin iqtisadi möcüzə-
si”, “Çin qlobal dünya iqtisadiy-
yatında” kitablarınızla tanışam. 
Siz bu kitablarda Çinin iqtisadi 
yüksəlişində azad iqtisadi zona-
lar barədə fikirlərinizi açıqlamı-
sınız. Azərbaycanda da Ələt azad 
iqtisadi zonası yaradılır. Bu, bi-
zim ölkənin daxili iqtisadiyyatı-
na nə kimi töhfə verəcək?
- 90-cı illərin əvvəllərində və son-
ralar bir neçə dəfə Çində səfərdə 
oldum. Orada fəaliyyət göstərən 
bir neçə azad iqtisadi zonalar-
la tanış olmuşam. İnanın ki, mən 
heyrətə gəldim. Şanxay şəhərinin 
kiçik bir bölgəsində Rusiyanın ix-
rac potensialı qədər məhsul isteh-
sal olunurdu. Biz qabaqcıl dünya 
təcrübəsindən istifadə etməliyik. 
Ona görə də Azərbaycan dövləti-
nin başçısının Ələt iqtisadi zonası-
nın yaradılması barədə sərəncamı 
tarixi bir aktdır. Birmənalı şəkildə 
qeyd etmək istəyirəm ki, zonanın 
fəaliyyətə başlaması Azərbaycan 
xalqı, ölkə iqtisadiyyatı üçün çox 
böyük inkişaf amilidir. Ona görə ki 
Azərbaycan bilavasitə qədim İpək 
Yolunun üzərində yerləşir. Qədim 
İpək Yolunun sistemli inkişafı üçün 
çoxsaylı işlər görülür. Azərbaycan-
da “Bakı-Tbilsi-Qars” dəmir yolu 
istifadəyə verildi. Bunun sayəsində 
iki qitə - Asiya və Avropa birləşdi. 
Bu yolun daha da təkmilləşdiril-
məsi üçün nə qədər böyük işlər gö-
rülür. Amma xarici investorlar da 
düşünür ki, ölkədə sərmayəni elə 
bir işə qoysun ki, oradan müəyyən 
etdiyi miqdarda mənfəət götürə bil-
sin. Marksın bir sözü var: “Kapital 
o yerə axır ki, orada mənfəət var”. 
Mənfəət götürmək üçün isə əlverişli 
mühit, əlverişli qanunvericilik ba-
zası olmalı, vergilərdən azad olmalı 
və investor üçün hər bir şərait yara-
dılmalıdır. Ələt azad iqtisadi zonası 
barədə cənab prezidentin sərənca-
mı və müvafiq komissiyanın yara-
dılması, bu komissiyaya rəhbərli-
yin Valeh Ələsgərov kimi yüksək 
səviyyəli, professional mütəxəssisə 
həvalə olunması artıq öz müsbət 
nəticəsini verir. Güman edirəm ki, 
yaxın vaxtlarda Milli Məclis Ələt iq-
tisadi zonası haqqında qanun qəbul 
edəcəkdir.
«Əhalisinin sayı Azərbaycan və Gür-
cüstan əhalisinin birlikdə sayından xey-
li çox olan Şanxay şəhərinin 522 km-lik 
Pudonq adlanan ərazisində 1,5 milyon 
əhali yaşayır. Orada 1997-ci ildə ixrac 
olunan məhsulun miqdarı 3,7 milyard 
dollara çatmışdı. Buraya 60-dan çox ölkə 
kapital qoymuşdu. Dünyada məşhur 
transmilli şirkətlərdən 85-i Pudonqun 
138 müəssisəsinə investisiya qoymuş-
du». Ziyad Səmədzadənin 2001-ci ildə 
nəşr edilən “Çin qlobal dünya iqtisadiy-
yatında” kitabından çıxarış.

Könül Cəfərli,
Publika.az

Jurnalistlərin peşəkarlığı, məsuliyyəti, dəqiq informasiyanın 
ötürülməsi – bütün bu məsələlər çox vacibdir. Azərbaycan me
diası daim inkişaf etməlidir. Əgər biz keçmiş illərə nəzər salsaq 
görərik ki, son illərdə Azərbaycan jurnalistikası, doğrudan da, 
böyük yol keçmişdir. Bu, sadəcə xoş sözlər deyil, bu, həqiqətdir. 
Əgər 15 il bundan əvvəlki qəzetləri vərəqləsək görərik ki, orada 
daha çox böhtan, təhqir, iftira mövzuları üstünlük təşkil edirdi. 
Bəzi hallarda bu, bu gün də vardır. Ancaq onların miqdarı xeyli 
azalıbdır. Ona görə məsuliyyət və peşəkarlıq, dəqiq informasiya 
mütləq hər bir medianın imicini göstərir.

İlham Əliyev
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Сегодня Азербайджан служит 
для европейского и западного 
рынков в качестве основной 
страны в плане энергетиче-
ской диверсификации и без-
опасности. Нефть, добытую 
в Каспийском море, Азер-
байджан транспортирует по 
крупнейшему в мире после 
Аляскинского трубопровода в 
США трубопроводу Баку-Тби-
лиси-Джейхан через террито-
рию Грузии в средиземномор-
ский турецкий порт Джейхан.
Другие стратегические проекты, 
такие как Трансанатолийский 
газопровод (TANAP) и Тран-
садриатический трубопровод 
(ТАР), будут поставлять при-
родный газ с азербайджанского 
газового месторождения «Шах-
дениз» в Турцию и Европу. 
Азербайджан и его западные 
партнеры уже приступили к 
строительству сети трубопро-
водов так называемого Южно-
го газового коридора, по кото-
рым крупные газовые ресурсы 
Азербайджана будут напрямую 
транспортироваться на запад по 
альтернативным маршрутам, 
что обеспечит диверсификацию 
источников поставок природно-
го газа в Европу. 
Азербайджан старается ис-

пользовать инициативы реги-
ональных связей для развития 
транзита и торговли. В частно-
сти, страна является одним из 
спонсоров транспортных кори-
доров Восток-Запад и Север-Юг. 
Самая короткая железнодо-
рожная линия, соединяющая 
Восток с Западом, то есть Пе-
кин с Лондоном, – маршрут Ба-
ку-Тбилиси-Карс была открыта 
30 октября 2017 года с участи-
ем президентов Азербайджана 
и Турции, премьер-министра 
Грузии, высокопоставленных 
представителей Казахстана, Уз-
бекистана и других соседних 
стран, планирующих восполь-
зоваться данным маршрутом.
Вместе с тем, следует отметить, 
что глобальная экономика  на 
протяжении последних лет пе-
реживает не лучшие времена, 
а резкое падение цен на нефть 
и сложная международная об-
становка создают дополнитель-
ные трудности. Если в 2008 году, 
цена одного барреля нефти 
приближалась к 150 долларам, 
то в 2016 году она была ниже 
30 долларов США.Глобальное 
снижение цены на нефть ока-
зало значительное влияние и 
на экономику Азербайджана. 
Так, темпы роста национальной 

экономики замедлились, снизи-
лись доходы  государственного 
бюджета, возник дефицит пла-
тежного баланса Низкие цены 
на нефть, усилили давление на 
обменный курс маната, и в 2015 
году национальная валюта пре-
терпела две девальвации.
В феврале 2016 года Президент 
Азербайджана Ильхам Алиев, 
участвуя на «круглом столе» по 
энергетической безопасности в 
рамках Мюнхенской конферен-
ции по безопасности отметил: 
«…никто не мог представить, 
что цены на нефть снизятся в 
четыре раза. Мы не были гото-
вы, никто не был готов. Поэтому 
в рамках очень короткого вре-
мени мы должны были найти 
пути того, как сбалансировать 
бюджет, как продолжать соци-
альные программы и финанси-
рование каких инвестиционных 
проектов остановить. Это было 
нелегко, так как мы привыкли к 
ценам выше ста долларов».
В этих условиях весьма важ-
ным являлась выработка  стра-
тегии рассчитанной на так на-
зываемый «пост нефтяной» 
период развития, то есть ког-
да доходы от углеводородных 
ресурсов страны уже не будут 
играть определяющую роль. 

В начале 2016 года в целях вы-
работки стратегии реформ на-
циональной экономики и ее 
реализации в стране была со-
здана параллельная Кабинету 
Министров структура – аппарат 
помощника президента по эко-
номическим реформам. То есть, 
президент посредством своего 
помощника будет лично руко-
водить реформами и контро-
лировать их ход. А мониторинг, 
оценку, коммуникационные ме-
роприятия в связи с деятельно-
стью, будет осуществлять Центр 
анализа экономических реформ 
и комму-никаций, который ку-
рируется помощником.
В декабре 2016 года Президент 
И. Алиев специальным указом 
утвердил «Стратегическую до-
рожную карту по национальной 
экономике и основным секторам 
экономики». Дорожная карта 
стала итогом девятимесячно-
го исследования национальной 
экономики, проведенного рабо-
чей группой под руководством 
помощника президента по эко-
номическим реформам и меж-
дународного консалтингового 
агентства McKinsey&Company. 
При этом контроль за реали-
зацией возлагается на админи-
страцию президента, а прави-

тельству поручено подготовить, 
и представить предложения, 
связанные с приведением актов 
президента, распоряжений пра-
вительства и других органов ис-
полнительной власти в соответ-
ствии с данным документом.
Стратегические дорожные кар-
ты включают стратегию эконо-
мического развития и план ме-
роприятий на 2016-2020 годы, 
долгосрочный взгляд на период 
до 2025 года и целевой взгляд 
на период после 2025 года. При 
этом дорожные карты вклю-
чают следующие приоритет-
ные сегменты национальной 
экономики: нефтяную и газо-
вую промышленность, сельско-
хозяйственное производство, 
поддержку малого и среднего 
предпринимательства, тяжелую 
промышленность и машино-
строение, туризм, логистику и 
торговлю, строительство жилья, 
финансовые услуги, сферу теле-
коммуникационных и инфор-

мационных технологий, комму-
нальное хозяйство. Каждый из 
вышеперечисленных сегментов 
национальной экономики име-
ет весьма важное значение и 
его развитие  позволит  достичь 
диверсификации  отраслевой 
структуры.  
Помимо 11 секторов эконо-
мики, на которых теперь бу-
дет фокусироваться страна, 
правительство выделило че-
тыре стратегические цели, в 
рамках которых и будут раз-
виваться эти сектора.
В соответствии с первой страте-
гической целью, в Азербайджа-
не будет обеспечена фискальная 
устойчивость и сформирована мо-
нетарная политика на основе ре-
жима плавающего курса маната. 
Предусмотрено применение 
«золотого правила» для реше-
ния зависимости основных ма-
кроэкономических показателей, 
в частности, государственного 
бюджета от неустойчивых не-

«Диверсификация экономики является 
нашей основной целью». 

И.Алиев ,
Всемирный Экономический Форум 
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15 февраля в Баку, в Центре 
Гейдара Алиева, в рамках Кон-
сультативного совета Южного 
газового коридора состоялось 
четвертое заседание министров.
В заседании принял участие 
Президент Азербайджанской 
Республики Ильхам Алиев.
В мероприятии также прини-
мали участие министры энер-
гетики и представители различ-
ных структур стран — участниц 
Южного газового коридора, а 
также вице-президент Европей-
ской комиссии по энергетиче-
скому союзу, сопредседатель 
Консультативного совета Ма-
рош Шефчович.

Речь Президента
 Ильхама Алиева

- Сегодня мы рассмотрим ра-
боту, проделанную в минув-
шем году, и, конечно, пого-
ворим о дальнейших планах. 
Рад, что среди гостей есть 
наши старые и новые друзья. 
Хотелось бы особо попри-
ветствовать вице-президен-
та Европейской комиссии 
господина Шефчовича, уча-
ствующего во всех заседани-
ях Консультативного совета 
Южного газового коридора. 
Поддержка Европейской ко-
миссией реализации данного 
проекта очень важна.
Сегодня мне также хотелось бы 
выразить правительствам США 
и Соединенного Королевства, 
высокопоставленные предста-
вители которых находятся здесь 
вместе с нами, признательность 
за постоянную поддержку не 
только проекта «Южный газо-
вый коридор», но и других ини-
циированных Азербайджаном в 
1990-х годах проектов, связанных 
с энергетической безопасностью. 
В частности, правительства США 
и Соединенного Королевства 
оказали сильную поддержку 
нефтегазовым проектам Баку — 
Тбилиси — Джейхан и Баку — 
Тбилиси — Эрзурум.
Эта поддержка продолжается и 
свидетельствует о том, что тес-
ное партнерство, связи с этими 
странами помогают всем нам в 
достижении наших целей. 
Безусловно, без сильной воли 
компаний — членов «Шахде-
низ», TANAP и ТАР и финан-
совых институтов реализация 
проекта была бы невозможной. 
Я приветствую представителей 
компаний и ведущих финан-

совых институтов мира за вне-
сенный вклад, решительность 
и финансовую поддержку. На 
самом деле ваше участие в за-
седании Совета свидетельствует 
о том, что нам удалось создать 
очень сильную и эффективную 
команду, реализующую важные 
для всех нас глобальные про-
екты, проекты энергетической 
безопасности, энергетической 
диверсификации и проекты, ко-
торые укрепят международное 
сотрудничество в нашем регио-
не.
В 2015 году Азербайджан высту-
пил с инициативой создания 
Консультативного совета Юж-
ного газового коридора, так как 
мы отчетливо понимали боль-
шую необходимость в коорди-
нации наших усилий. В пре-
дыдущие годы Азербайджан 
реализовал совместно с соседни-
ми странами — Грузией и Тур-
цией — важные энергетические 
проекты. Однако на этот раз 
было привлечено больше стран 
и компаний, поэтому мы нуж-
дались в координации, макси-
мальной эффективности. Очень 
рад, что Европейская комиссия 
сразу же поддержала данную 
инициативу, и Европейской 
комиссией и Азербайджаном 
организовано четвертое заседа-
ние. Проект «Южный газовый 
коридор» является одним из ос-
новных элементов очень успеш-
ной до сих пор энергетической 
стратегии Азербайджана, спо-
собствующим диверсификации 
его экономики. Используя энер-
гетические ресурсы, мы вложи-
ли инвестиции в ненефтяной 
сектор, человеческий капитал и 
инфраструктуру, обеспечив тем 
самым долгосрочное устойчи-
вое развитие нашей экономики. 
Наша энергетическая стратегия 
началась спустя некоторое вре-
мя после восстановления неза-
висимости, уже через 3 года — в 
1994 году Азербайджан подпи-
сал контракт с консорциумом 
ведущих нефтяных компаний 
мира во главе с ВР, и с учетом 
масштаба проекта и объема 
инвестиций данный контракт 
сразу же получил название 
«Контракт века». За время, про-
шедшее после нашей последней 
встречи, состоявшейся в Баку 
в феврале минувшего года, мы 
подписали новый контракт, свя-
занный с тем же месторождени-

ем, — о продлении «Контракта 
века». В настоящее время срок 
проекта продлен до 2050 года. 
В предстоящие десятилетия мы 
будем пользоваться стабильным 
и устойчивым развитием на од-
ном из крупнейших нефтяных 
месторождений — «Азери» — 
«Чыраг» — «Гюнешли».
1994 год фактически стал пово-

ротной точкой в нашей истории, 
истории развития нефти в Азер-
байджане и мире. Спустя два 
года — в 1996 году — был под-
писан контракт по газоконден-
сатному проекту «Шахдениз», 
в настоящее время «Шахдениз» 
является пока единственным ре-
сурсным источником для Юж-
ного газового коридора. Это ста-
ло важным событием в нашей 
истории, потому что помогло 
вновь привлечь миллиардные 
инвестиции, и Азербайджан 
превратился из страны — про-
изводителя и экспортера неф-
ти в страну — производителя 
и экспортера газа. Сегодня эти 
два основных энергетических 
проекта играют важную роль 
в вопросах, связанных с регио-
нальным сотрудничеством. Это 
стимулировало строительство 
основной трубопроводной ин-
фраструктуры, соединяющей 
регионы и континенты. Сегодня 
эти два мегапроекта способству-
ют диверсификации энергопо-
ставок в регионе и Европе. Таким 
образом, первый трубопровод, 
соединивший Баку с грузинским 
морским портом Супса, был от-
крыт в конце 1990-х годов, впер-
вые связал Каспийское и Черное 
моря. Однако этого было недо-
статочно, так как вместимости 
данного трубопровода не хватало 
для полной разработки наших 
нефтяных ресурсов. Поэтому 

было спланировано строитель-
ство основного нефтепровода, и 
в 2006 году состоялось успешное 
открытие нефтепровода Баку 
— Тбилиси — Джейхан, соеди-
няющего Каспийское и Среди-
земное моря. В настоящее время 
нефтепровод Баку — Тбилиси — 
Джейхан, транспортируя нефть 
не только из Азербайджана, но и 

с противоположной стороны Ка-
спийского моря — месторожде-
ний, находящихся на восточных 
берегах Каспия, — уже превра-
щает Азербайджан в транзит-
ную страну, в надежного партне-
ра в транзите.
2007 год также был важным в на-
шей истории, так как Азербайд-
жан впервые стал экспортером 
газа. После открытия газопро-
вода Баку—Тбилиси—Эрзурум 
наш газ стал экспортироваться 
на рынки Грузии и Турции, что 
одновременно заложило основу 
для второй стадии разработки 
месторождения «Шахдениз» и 
проекта «Южный газовый кори-
дор». Мы обсуждаем пути соз-
дания новых возможностей для 
новой стадии разработки место-
рождения «Шахдениз». Конеч-
но, для экспорта газа в Турцию 
и Европу мы нуждались в трубо-
проводе большего диаметра, и в 
2012 году в Стамбуле Азербайд-
жан и Турция подписали исто-
рический документ по строи-
тельству TANAP. 
TANAP является одним из фун-
даментальных элементов Юж-
ного газового коридора, и 2012 
год фактически открыл дверь 
для основных инвестиций в 
«Шахдениз-2». Потому что по-
сле этого, в 2013 году, было 
принято решение о вложении 
инвестиций в «Шахдениз-2». 
Без TANAP это было бы невоз-

можно. 2013 год стал годом, ког-
да Трансадриатический трубо-
провод был выбран в качестве 
продолжения проекта TANAP. 
Таким образом, это — краткая 
история проделанной работы. 
Конечно, эта история показыва-
ет, что мы уже более 20 лет про-
двигаемся к реализации Южно-
го газового коридора. Эти 20 лет 
были годами успеха, достиже-
ний, развития, трансформации 
и регионального сотрудничества.
Сегодня у нас уже есть формат 
сильного регионального со-
трудничества, охватывающего 
не только трех традиционных 
союзников — Азербайджан, 
Грузию и Турцию, — но еще 
большее число стран. За время, 
прошедшее после нашей пре-
дыдущей встречи, в реализа-
ции Южного газового коридора 
достигнуто значительное про-
движение. Реализация TANAP 
приближается к 95 процентам, 
год назад она составляла около 
70 процентов. Реализация ТАР 
завершилась примерно на 70, 
возможно 66—67 процентов в 
сравнении с прошлогодними 
34 процентами. Таким образом, 
это действительно очень важное 
развитие.  
Мне также хотелось бы отме-
тить, что региональное сотруд-
ничество, налаженное между 
Азербайджаном, Грузией и Тур-
цией 20 лет назад, действительно 
сыграло важную роль в развитии 
в нашем регионе и Европе энер-
гетического сектора. В период 
после нашей последней встре-
чи в феврале 2017 года в регио-
не произошло еще одно важное 
событие. В конце октября про-
шлого года мы отметили в Баку 
открытие нового проекта — Баку 
— Тбилиси — Карс, являюще-
гося новым железнодорожным 
сообщением не только между 
тремя странами, но и Азией и 
Европой. Сегодня увеличение 
грузов уже показывает, что Баку 
— Тбилиси — Карс станет очень 
важным элементом проекта но-
вого Шелкового пути. 
Еще одно месторождение, кото-
рое, мы надеемся, в скором вре-
мени будет привлечено к меж-
дународному сотрудничеству, 
называется «Карабах». Кроме 
того, два месторождения с боль-
шим газовым потенциалом — 
«Дан улдузу» и «Ашрафи». 
В настоящее время абсолютное 

большинство валового внутрен-
него продукта приходится на 
долю частного сектора. За послед-
ние 15 лет наша экономика вы-
росла более чем втрое, а валовой 
внутренний продукт — в 3,2 раза. 
Нам удалось правильно исполь-
зовать энергетические ресурсы 
для сокращения безработицы и 
бедности. Несмотря на то, что за 
последние 15 лет наше население 
увеличилось на 1,5 миллиона че-
ловек, безработица находится на 
очень низком уровне — 5 процен-
тов. Уровень бедности составляет 
5,4 процента, а грамотности — 
почти 100 процентов.
Для диверсификации экономи-
ки мы вкладывали инвестиции 
в человеческий капитал, откры-
ли рабочие места, создали со-
временные инфраструктурные 
проекты. Итоги января 2018 года 
свидетельствуют о том, что наша 
экономика в основном развива-
ется в неэнергетическом секто-
ре. Экономический рост здесь 
составил около 4 процентов. В 
январе экономический рост в 
неэнергетическом секторе на-
шей промышленности составил 
8,7 процента. Валютные резервы 
Азербайджана равны валовому 
внутреннему продукту. Считаю, 
что лучшим показателем дивер-
сификации экономики являет-
ся оценка Давосского всемир-
ного экономического форума. 
Последняя оценка показывает, 
что Азербайджан находится 
на 35-м месте по конкуренто-
способности. Согласно индексу 
инклюзивного развития среди 
развивающихся стран Азер-
байджан занимает 3-е место. 
Нас опережают лишь 30 разви-
тых и 2 развивающиеся страны. 
Это означает, что по конкурен-
тоспособности и развитию мы 
занимаем 33-е и 35-е места. Это 
— показатель и результат на-
шей политики, поддерживае-
мой энергетическим фактором. 
В то же время хотел бы сооб-
щить нашим гостям, что, конеч-
но, важнейшим для нас являет-
ся неэнергетический сектор. Все 
это коротко была информация 
о пользе проекта для нашей 
страны и наших партнеров и по-
казывает, что  проект «Южный 
газовый коридор», являющийся  
долгосрочным энергетическим 
проектом Европы, даст положи-
тельные результаты для наших 
стран.
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фтяных доходов. Сегодня объем 
средств, которые Государствен-
ный нефтяной фонд страны 
(SOFAZ) направляет в казну, 
зависит от стоимости нефти. 
Применение так называемого 
«золотого правила» позволит 
стабилизировать этот объем 
и передавать в бюджет только 
определенную сумму, независя-
щую от цен на «черное золото».
Таким образом, будет обеспече-
но справедливое распределение 
накопленных нефтяных доходов 
между поколениями, и объем 
трансфертов SOFAZ в государ-
ственный бюджет будет увязан 
с потребностями устойчивого 
развития экономики.
Другим важным моментом в 
рамках первой цели является 
создание так называемых сред-
несрочных рамок расходов. На 
их основе будет формировать-
ся ежегодный бюджет. Глав-
ное, что эти рамки позволят не 
только правильно распределять 
средства госбюджета между 
секторами и внутри секторов, 
но и повысят ответственность 
конкретных субъектов, которые 
используют государственные 
средства, так как среднесрочные 
рамки расходов подразумевают 
и формирование механизма 
контроля за использованием 
бюджетных средств.
Согласно Дорожной карте, бу-
дет повышена эффективность 
денежной и курсовой политик. 
Переход на режим плавающего 
курса маната предусматривает, 
что валютный коридор, в рамках 
которого меняется курс маната, 
сначала будет расширен, а в сред-
несрочной перспективе — пол-
ностью ликвидирован. То есть, 
режим плавающего курса маната 
не будет фиксированным и каки-
е-либо цели по уровню курса или 
темпам его изменения не будут 
устанавливаться. Динамика курса 
валюты будет определяться соот-
ношением спроса на иностран-
ную валюту и ее предложением 
на валютном рынке. 
Вторая цель охватывает прива-
тизацию и реформы, связанные 
с госпредприятиями. Согласно 
Дорожной карте в Азербайджа-
не будет принят новый закон “О 
приватизации государственного 
имущества”. Задача данного за-
кона - снизить государственные 
расходы путем замены роли 
правительства в качестве управ-
ляющего органа на роль регу-
лятора. То есть правительство 
должно регулировать рынки, 
принимая новые законы и пра-
вила, а управлять компаниями и 
предприятиями должны участ-
ники частного сектора. Также в 
рамках этого закона правитель-
ство окажет поддержку компа-
ниям, которые приватизирова-
ли госпредприятия в рамках I и 
II государственных программ по 
приватизации.
В целом в рамках Дорожной 
карты при приватизации будет 
уделено особое внимание двум 
факторам: во-первых, решение 
о приватизации или сохране-
нии предприятия в государ-
ственной собственности должно 
приниматься с учетом совер-
шенствования его деятельности 
и повышения рентабельности. 
Во-вторых, преимущество необ-
ходимо отдавать предпри-яти-
ям в регионах, чья работа может 
внести значительный вклад в со-
циально-экономическое разви-
тие этого региона.
Другой момент касается государ-
ственных нефтегазовых компа-
ний и рынков капитала. Так, До-
рожная карта отмечает пользу 
финансирования этих компаний 
через рынки капитала. В этом 
контексте правительство может 
рассмотреть выпуск ценных бу-
маг (облигаций или акций) го-
сударственными нефтегазовыми 
компаниями. При этом первич-
ное размещение акций может 
затронуть не всю компанию, а 

часть ее функций – например, 
розничную продажу топлива 
или производство полимера.
В рамках третьей цели прави-
тельство намерено развивать 
человеческий капитал. Самое 
главное, что предусматривает 
Дорожная карта в этой сфере, - 
это повышение качества образо-
вания на всех стадиях.
В первую очередь с этой целью 
дошкольное образование мо-
жет стать обязательным. Пра-
вительство намерено создать 
государственные дошкольные 
образовательные учреждения и 
стимулировать создание част-
ных учреждений, подготовить 
необходимую для этого норма-
тивно-правовую базу и, конечно 
же, подготовить высококвали-
фицированных педагогов, сти-
мулировать открытие крупны-
ми компаниями дошкольных 
образовательных учреждений. 
Также важным является созда-
ние системы раннего выявления 
талантов и их дальнейшей под-
держки. Для всего этого может 
быть подготовлена специальная 
государственная программа.
Что касается среднего и высшего 
образования, то примечатель-
ным здесь является то, что пра-
вительство хочет предоставить 
частным вузам больше свободы. 
Третья цель связана с созданием 
благоприятной бизнес-среды, и 
соответственно, новых предпри-
ятий и рабочих мест.  
В Азербайджане уже принято 
достаточно много мер для раз-
вития предпринимательства, 
но одним из важных факторов, 
который способствует развитию 
предпринимательства, является 
наличие конкурентоспособной 
бизнес-среды. Совершенство-
вание конкурентной среды тре-
бует эффективно работающего 
законодательства по вопросам 
конкуренции, а также реализа-
ции независимым органом этого 
законодательства, и в целом эко-
номической политики, которая 
следует принципам конкурен-
ции, устраняет преграды в разви-
тии конкуренции и не допускает 
монополии. Для этого одним 
из шагов правительства может 
стать создание отдельного неза-
висимого органа по вопросам 
конкуренции, а также принятие 
Кодекса конкуренции.
Рассмотрим основные положе-
ния реформ в наиболее важных, 
на наш взгляд, секторах нацио-
нальной экономики.
В Стратегической дорожной 
карте по развитию нефтяной 
и газовой промышленности 
(включая химическую продук-
цию) Азербайджана отмечает-
ся, что эта отрасль все еще оста-
ется важнейшим элементом 
экономики страны и соответ-
ственно немалая часть доходов 
в бюджет поступает именно за 
счет данной сферы. 
В течение охватываемого До-
рожной картой периода пред-
усмотрены строительство, рекон-
струкция и модернизация систем 
добычи, транспортировки и пе-
реработки нефти и газа. В рамках 
развития экономики на основе 
кластеров планируется также по-
строить комплекс, состоящий из 
нефте-, газоперерабатывающего и 
нефтехимического заводов. Созда-
ние комплекса позволит привлечь 
необходимые инвестиции, соблю-
дать экологические нормативы, 
наладить технологическую цепоч-
ку до производства конечной про-
дукции, повысить конкуренто-
способность готовой продукции, 
расширить объем и ассортимент 
экспорта в этой области.
В рамках Стратегической до-
рожной карты по производству 
и переработке сельскохозяй-
ственной продукции в Азер-
байджане планируется создание 
Фонда аграрного страхования. 
Кроме того, будут предложены 
изменения в существующее за-
конодательство по дифферен-

циальному агрострахованию 
(по регионам и продуктам), а 
также применение обязательно-
го страхования (по некоторым 
продуктам). Кроме того, плани-
руется создать информацион-
ную базу, включающую в себя 
климатические данные, инфор-
мацию о природных катаклиз-
мах, заболеваниях животных 
и растений, а также данные по 
урожайности. 
До 2020 года в Азербайджане 
могут появиться агробизнес 
инкубаторы. Работы в этом на-
правлении пройдут в пять эта-
пов: институциональное уси-
ление консалтинговых услуг в 
сфере агробизнеса, повышение 
бизнес-навыков малых и сред-
них предпринимателей, под-
держка организации бизнеса, 
обеспечение выхода к финансам 
и обеспечение продолжитель-
ной работы бизнес-инкубато-
ров. Авторы «дорожной карты» 
отмечают, что всего в Азербайд-
жане планируется создать 10 
бизнес-инкубаторов – по одному 
на каждый экономический рай-
он. Для каждого района будет 
разработан перечень товаров, 

имеющих сравнительное пре-
имущество для производства и 
экспорта, с соответствующим 
уклоном будет проводиться 
подготовка учебных материалов 
и тренинги.
На реализацию аграрных про-
ектов, отраженных в Дорожной 
карте, может потребоваться со-
здание государственно-частного 
инвестиционного фонда.
В «Стратегической дорожной 
карте относительно производства 
потребительских товаров на уров-
не малого и среднего предприни-
мательства в Азербайджанской 
Республике» обозначено пять за-
дач по малому и среднему бизне-
су, и по каждой задаче установле-
ны соответствующие цели.
Первая стратегическая задача 
- Усовершенствование бизнес- 
среды и регулирующей базы 
по деятельности МСБ: 
- Создание централизованного аген-
тства МСБ; 
- Совершенствование законодатель-
ной базы по МСБ и внедрение ана-
лиза влияния законодательства; 
- Углубление государственно- част-
ного партнерства; 
- Улучшение конкурентной среды; 
- Совершенствование механизмов 
про верки и лицензирования дея-
тельности субъектов МСБ и про-
должение налоговых реформ; 
- Создание специальных индустри-
альных зон и кластеров по МСБ;
- Усиление структур, представля-
ющих субъекты МСБ; 
- Усовершенствование возможно-
стей альтернативного разрешения 
споров между субъектами МСБ; 
- Внедрение во всех содействующих 
мерах критериев по установлению 
субъектов МСБ, систематизация 
статистических данных. 
Вторая стратегическая задача - 
Обеспечение выгодного и эффек-
тивного доступа к финансовым 
ресурсам субъектам МСБ: 
- Проведение реформ в сфере выда-
чи прекращения деятельности и 
решения вопросов банкротства; 
- Создание гарантийного фонда по 
кредитам для субъектов МСБ; 
- Улучшение деятельности по во-
просам имущества и повышение 
доступности финансирования; 
- Упрощение доступа субъектам 

МСБ к финансированию, посред-
ством развития рынка лизинговых 
и альтернативных финансовых 
инструментов (форвард, фьючерс, 
своп, факторинг и т. д.) в Азер-
байджане. 
Третья стратегическая задача 
- Интернационализация субъ-
ектов МСБ и расширение до-
ступа к иностранным рынкам:
- Расширение финансовых услуг для 
международных торговых операций 
субъектов МСБ и привлечение пря-
мых иностранных инвестиций; 
- Создание экспортных ассоциа-
ций по отдельным секторам. 
Четвертая стратегическая за-
дача - Повышение знаний и 
навыков субъектов МСБ, уско-
рение внедрения передового 
опыта:
- Развитие бизнес инкубаторов и 
СтарТап проектов, создание мо-
дельных предприятий; 
- Расширение возможностей обу-
чения и тренингов для субъектов 
МСБ, ускорение процесса внедре-
ния передового опыта; 
- Продвижение предприниматель-
ского образа мышления; 
- Развитие женского предпринима-
тельства. 

Пятая стратегическая задача - 
Внедрение инноваций, расши ре ние 
исследовательской и раз  вивающей 
деятельности субъектов МСБ: 
- Совершенствование национальной 
инновационной системы; 
- Формирование инновационной 
инфраструктуры, стимулирую-
щей деятельность малого и сред-
него бизнеса.
Достижение установленных стра-
тегических задач планируется 
осуществить за счет государствен-
ных и частных инвестиций.
Исполнение «Стратегической до-
рожной карты относительно раз-
вития тяжелой промышленности 
и машиностроения в Азербайд-
жанской Республике» будет оце-
ниваться по трем показателям.
Первый — сокращение импор-
та комплектующих деталей, не-
обходимых для производства 
сельскохозяйственной техники. 
Второй показатель также со-
держит в себе снижение объема 
импорта, и касается комплекту-
ющих изделий, используемых 
для производства бурового обо-
рудования. Третий показатель 
— импортозамещение продук-
ции черной металлургии мест-
ным производством.
Дорожная карта включает в себя 
выдвижение конкретных пред-
ложений зарубежным инвесто-
рам о создании в Азербайджа-
не совместных предприятий 
по производству современного 
нефтепромыслового оборудова-
ния и совместных мощностей в 
сфере оборонной промышлен-
ности. Вместе с тем, основной 
акцент и удельный вес плани-
руемых мероприятий имеют 
непосредственное отношение 
к полномасштабному исполь-
зованию комплекса черной ме-
таллургии. Предусматривается 
активизировать сотрудничество 
с ведущими мировыми горно-
добывающими и металлурги-
ческими компаниями, поощ-
рять усилия по формированию 
сети предприятий, задейство-
ванных на различных этапах 
переработки черных металлов. 
Определены также контуры ра-
бот, которые предстоит выпол-
нить в цветной металлургии. В 

частности, будут предприняты 
конкретные шаги по созданию 
новых мощностей для произ-
водства конечной продукции из 
алюминиевого сырья.
Наибольший объем инвестиций 
пойдет на создание металлур-
гического комплекса в Сумгаи-
те, состоящего из пяти заводов. 
Предполагается, что проект бу-
дет полностью реализован за счет 
частных инвестиций: средства 
самих компаний, а также ком-
мерческих банков, под государ-
ственную гаран-тию. Считается, 
что создание комплекса позволит 
Азербайджану экономить на им-
порте стальной продукции, а так-
же стать серьезным экспортером 
металлических изделий. 
В соответствии со «Стратегиче-
ской дорожной картой отно-
сительно развития индустрии 
специализированного туризма 
в Азербайджанской Республи-
ке» Указом Президента страны 
создано «Национальное бюро 
пропаганды туризма» и прави-
тельственный Совет по туриз-
му, состоящий из представите-
лей всех основных ведомств и 
управляющих структур отрасли 
на уровне замминистров. Этим 
структурам поручено реализо-
вать на практике основные эта-
пы развития туристического 
сектора до 2020 года. Первым 
приоритетом является полное 
использование туристического 
потенциала Баку: планируется 
создание специального меха-
низма управления, обеспе-чение 
повышения информированно-
сти, обновление пакетов турист-
ских услуг, а также эффективной 
пропаганды различных видов 
туристической деятельности и 
целенаправленного развития ту-
ристической инфраструктуры.
Второй этап подразумевает раз-
витие туристической инфраструк-
туры на региональном уровне с 
целью устранения фактора сезон-
ности, улучшение воздушных свя-
зей, а также упрощение визовых 
процедур. 
К 2025 году Азербайджан должен 
обладать одним из самых ожив-
ленных аэропортов в регионе, 
причем в качестве приоритета 
предусмотрен рост числа прямых 
рейсов в крупные города Европы 
с нынешних 49 до 100. С целью 
привлечения еще большего коли-
чества туристов также запланиро-
вано увеличение числа чартерных 
авиарейсов во время зимнего и 
летнего туристических сезонов.
Отдельное место «дорожный 
карты» уделено потенциалу оздо-
ровительного курорта Нафталан.  
Между Баку и Нафталаном будет 
запущен скоростной поезд.
Третьим приоритетом, соглас-
но «дорожной карте» обоз начено 
формирование более интегри-
рованного туристи ческого сек тора 
— поощряется инвести рование в 
развитие оздоровительного, зим-
него, экологического и других 
видов «нового туризма». В карту 
включены долгосрочные планы 
рекреационного развития таких 
районов, как Габала, Шабран, Ма-
саллы, Лянкяран. Коэффициент 
уровня использования оздорови-
тельных объектов туризма в 2020 
году увеличится до 65%  и будет 
доведен до европейского уровня.
Четвертый момент — инвести-
рование в образовательные про-
граммы в сфере туризма и усо-
вершенствование отраслевых 
систем стандартизации и серти-
фикации.
Главной целью «Стратегической 
дорожной карты относительно 
развития логистики и торговли 
в Азербайджанской Республи-
ке» поставленной на период по-
сле 2025 года, является создание 
на территории Международ-
ного аэропорта имени Гейда-
ра Алиева логистического узла 
и мощного логистического и 
торгового центра, входящего в 
комплекс Бакинского Между-
народного Морского Торгового 

Порта, а также свободной торго-
вой зоны, где наряду с главными 
транспортными компаниями, 
будут располагаться центры и 
компании, специализирующие-
ся на оказании дополнительных 
логистических услуг, таких как 
упаковка, хранение и переработ-
ка. Данные компании будут поль-
зоваться налоговыми льготами и 
освобождены от уплаты таможен-
ных платежей, что даст толчок к 
повышению конкурентоспособ-
ности этих компаний и развитию 
образа мышления, ориентиро-
ванного на производство. 
В пределах данного центра 
планируется расширить дея-
тельность различных успешно 
действующих компаний, в част-
ности, расширить производство 
трудоемкой продукции (к при-
меру, текстильной) и инноваци-
онной (высокотехнологичной) 
продукции (например, фарма-
цевтического и машинного обо-
рудования). Еще одной задачей, 
поставленной в перспективе на 
период после 2025 года, явля-
ется расширение налаженной в 
стране логистической сети и в 
других регионах. К указанному 
периоду уже будет завершен 
второй этап строительства ло-
гистических и торговых центров 
вдоль границ Азербайджана, а 
деятельность функционирую-
щих в регионах логистических 
и торговых предприятий будет 
держаться в центре внимания. 
В целом, повышение уровня 
участия частного сектора в сфе-
ре логистики Азербайджана 
рассматривается как одна из ос-
новных задач. Планируется по-
высить долю участия частного 
сектора в процессе управления с 
сохра-нением инфраструктуры 
в собственности государства, а 
также повысить вследствие это-
го эффективность и добавлен-
ную стоимость логистической 
сферы в экономике страны и со-
вершенствовать операции, про-
водимые в цепочке поставок. 
В сфере управления логистиче-
ских операций будет создана и 
внедрена передовая техноло-
гическая инфраструктура. Раз-
личные операции по грузопе-
ревозкам будут эффективно и 
рационально оценены и проана-
лизированы с обеспечением бо-
лее эффективного управления 
посредством интеллектуаль-
ной системы, базирующейся на 
единой базе данных, куда будут 
включены поступающие от раз-
личных источников сведения 
касательно специальных видов 
товаров и особенностей транс-
портных маршрутов.
Азербайджану потребуется 27 
миллиардов манатов на реали-
зацию стратегических целей, от-
раженных в "Стратегических до-
рожных картах национальной 
экономики и основных секторов 
экономики".Согласно докумен-
ту, эта сумма, необходимая для 
реализации стратегических до-
рожных карт по всем одиннад-
цати секторам экономики до 
2020 года, и будет обеспечена 
как за счет государственных, так 
и за счет частных источников.
Таким образом, несмотря на 
низкие цены на нефть на ми-
ровом рынке, экономика Азер-
байджана превращается в эко-
номику, создающую стоимость. 
Крупномасштабные реформы 
направлены на диверсифика-
цию экономики, сокращение 
зависимости страны от нефтя-
ных и газовых доходов, дальней-
шее развитие не нефтяного сек-
тора и улучшение экспортных 
возможностей страны.

Руфат Кулиев,
д.э.н., профессор, 

заведующий кафедрой 
Азербайджанского  

Технического Университета, 
Депутат Милли Меджлиса  

Азербайджанской
Республики 
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Fevralın 14-də Bakı Biznes  
Mərkəzində “Regionların in-
kişafında sahibkarlığın rolu” 
mövzusunda konfrans keçiri-
lib. Tədbirdə 200-dən çox sahi-
bkar iştirak edib.
Konfransı giriş sözü ilə açan 
Azərbaycan Sahibkarlar Konfe-
derasiyasının prezidenti Məm-
məd Musayev bildirib ki, ulu 
öndər Heydər Əliyevin əsasını 
qoyduğu iqtisadi inkişaf strate-
giyasının Azərbaycan Respubli-
kasının Prezidenti cənab İlham 
Əliyev tərəfindən uğurla da-
vam etdirilməsi ölkə iqtisadiy-
yatının potensialının daha da 
yüksəlməsinə şərait yaradıb, 
Azərbaycanda dayanıqlı və sa-
bit iqtisadi sistem formalaşıb. 
Ölkədə sahibkarlığın inkişa-
fı istiqamətində reallaşdırılan 
kompleks və sistemli tədbirlər, 
bu sahəyə dövlət dəstəyinin 
gücləndirilməsi özəl bölmənin 
inkişafını sürətləndirmiş, iri 
şəhərlərlə yanaşı, regionlarda 
da sahibkarlığın inkişafına əl-
verişli şərait yaratmışdır. Bütün 
bunların nəticəsində sahibkar-
lıq iqtisadiyyatın aparıcı qüv-
vəsinə çevrilmişdir.
Regionların sosial-iqtisadi in-
kişafına dair Dövlət Proqra-
mı çərçivəsində görülən işlər 
bölgələrdə iqtisadi potensialın 
artmasında, infrastruktur təmi-
natının, biznes mühitinin yaxşı-
laşmasında və əhalinin rifahının 
yüksəlməsində mühüm əhəmiy-
yət kəsb edir. Bu baxımdan, re-
gionların iqtisadi potensialından 
istifadənin səmərəliliyinin artırıl-
masında, qeyri-neft sektorunun 
inkişafının sürətləndirilməsində, 
məşğulluğun təmin edilməsində 
sahibkarlığın rolu böyükdür və 
özəl bölmənin iqtisadi inkişafda 
önəmi böyükdür.
Milli Məclisin İqtisadi siyasət, 
sənaye və sahibkarlıq komitə-
sinin sədri Ziyad Səmədzadə  
qeyd edib ki, qeyri-neft sektoru-

nun və regionların sosial-iqtisa-
di inkişafı iqtisadi siyasətin pri-
oritet istiqaməti kimi müəyyən 
olunub. Vurğulayıb ki, dövlət 
başçısının həyata keçirdiyi so-
sial-iqtisadi siyasətə uyğun ola-
raq, sahibkarlıq mühitinin da-
vamlı şəkildə yaxşılaşdırılması, 
regionlarda infrastrukturun in-
kişaf etdirilməsi, sahibkarlığın 
maliyyə təminatının artırılma-
sı, dövlət-özəl sektor münasi-
bətlərinin inkişafı nəticəsində 
Azərbaycan iqtisadiyyatında 
regionların xüsusi çəkisi art-
maqda davam edir.
AHİK-in sədri, millət vəki-
li  Səttar Möhbalıyev  çıxışın-
da dövlət başçısının sahibkar-
lığın inkişafına böyük önəm 
verdiyini, ölkənin sosial-iq-
tisadi inkişafında sahibkarlı-
ğın rolunu vurğulayıb. Onun 
sözlərinə görə, yeni iş yerləri-
nin yaradılmasında, işsizliyin 
və yoxsulluğun səviyyəsinin 
azaldılmasında özəl bölmənin 
fəaliyyəti xüsusi qeyd edilmə-
lidir. Bu baxımdan, işçilərin 
sosial-iqtisadi  hüquqlarının 
müdafiəsində həmkarlar təşki-
latları ilə yanaşı, sahibkarlar da 
maraqlı olmalıdır. Səttar Möh-
balıyev qeyd edib ki,  AHİK-lə 
Azərbaycan  Sahibkarlar Kon-
federasiyası uğurlu sosial tərəf-
daşlıq həyata keçirir. Qarşıdakı 
dövrdə də əsas vəzifəmiz sosial 
tərəfdaşlar arasında iş birliyini 

qoruyub saxlamaq, əməkdaşlı-
ğı genişləndirmək, regionların 
iqtisadi inkişafına töhfə ver-
məkdir.
Sonra  Auditorlar  Palatasının 
sədri Vahid Novruzov, “Azər-
sun Holdinq”in Müşahidə Şu-
rasının sədri, ASK-nın Rəyasət 
heyətinin üzvü Abdolbari Goo-
zal, Azərbaycanda Qadın Sahib-
karlığının İnkişafı Assosiasiyası-
nın İdarə Heyətinin sədri Səkinə 
Babayeva, Azərbaycan Bank-
lar Assosiasiyasının prezidenti 
Zakir Nuriyev, ATİB-in İdarə 
Heyətinin sədri Camal Yanğın, 
AMCHAM-ın icraçı direktoru 
Natəvan Məmmədova, Tikinti 
Materialları İstehsalçıları Asso-
siasiyasının İdarə Heyətinin səd-
ri, ASK-nın Rəyasət Heyətinin 
üzvü Elxan Bəşirov, Mebel İsteh-
salçıları Assosiasiyasının İdarə 
Heyətinin sədri Məşhur Məm-
mədov,  “CTS- Aqro” MMC-nin 
direktoru, ASK-nın vitse-prezi-
denti  Zakir Əzimov çıxış edərək 
Azərbaycan Respublikası Pre-
zidentinin sahibkarlara daim 
dəstək göstərdiyini, bu sahədə 
həyata keçirilən islahatları və qə-
bul edilmiş hüquqi aktları böyük 
razılıqla qarşıladıqlarını bildirib, 
sahibkarlığın inkişafına göstə-
rilən diqqət və qayğıdan geniş 
bəhs ediblər.
Tədbirin sonunda “Regionların 
inkişafında sahibkarlığın rolu” 
konfransının Bəyanatı oxunub.

Vergilər Nazirliyi vergi ödəyi-
cilərinə müraciət edərək bildi-
rir ki, vergi sistemində həyata 
keçirilməsinə başlanılmış şəf-
faflığın təmin edilməsi və vergi 
ödəyiciləri ilə vergi orqanları 
arasında qarşılıqlı etimadın 
yüksəldilməsi prinsipləri vergi 
ödəyicilərinin də öz öhdəliklə-
rinə qanunauyğun yanaşmasını 
tələb edir. Şəffaflıq yalnız vergi 
orqanlarının fəaliyyətini deyil, 
eyni zamanda, vergi ödəyiciləri-
nin də öz öhdəliklərinə düzgün 
yanaşmasını əhatə etməlidir. 
Vergilərini tam həcmdə və vax-
tında ödəyən hər bir intizamlı 
ödəyici vergi orqanlarının etibar-
lı tərəfdaşı olacaq və belə ödəyi-

cilər daim dəstəklənəcəkdir.
Vergi hesabatına bilərəkdən 
saxta məlumatları daxil edənlər 
və vergidən yayınmağa cəhd 
göstərənlər isə qanun qarşısın-
da cavab verəcək, onlarla sərt, 
lakin qanunun müəyyən etdiyi 
çərçivədə davranılacaqdır. Kiçik 
və ya böyüklüyündən asılı olma-
yaraq, hər bir vergi ödəyicisi öz 
vergi öhdəliyinə əməl etməli, iki-
li mühasibatlığın aparılması, ver-
giyə cəlb olunan dövriyyələrin 
gizlədilməsi, vergidən yayınma 
halları aradan qaldırılmalıdır.
Sahibkarların öz vergi öhdəlik-
lərini rahat şəkildə yerinə ye-
tirməsi üçün mövcud sistem, 
vergi ödəyicilərinə göstərilən 

xidmətlər ödəyicilərin gözlən-
tilərinə və tələblərinə uyğun şə-
kildə təkmilləşdiriləcəkdir.
Vergi sistemində kadrların ye-
nidən komplektləşdirilməsi, 
barəsində şikayətlər daxil olan 
vergi məmurları haqqında ölçü 
götürülməsi, peşəkarların irəli 
çəkilməsi ilə bağlı tədbirlərə də 
başlanılmışdır.
Vergilər Nazirliyi ödəyicilərə 
keyfiyyətli xidmətlər, qarşı-
lıqlı etimad təklif edir, onları 
eşitməyə, qanuni tələblərinin 
həllinə kömək göstərməyə ha-
zırdır. Vergi ödəyicilərindən 
isə intizamlı olmaq və vergi 
qanunvericiliyinin tələblərinə 
tam əməl etmək tələb olunur. 

Fevralın 16-da vergilər naziri 
Mikayıl Cabbarov İsveçrə Kon-
federasiyasının Azərbaycan 
Respublikasındakı fövqəladə 
və səlahiyyətli səfiri cənab Filip 
Ştalder ilə görüşüb. Görüşdə iki 
ölkənin vergi orqanları arasında 
ikitərəfli və çoxtərəfli əməkdaş-
lığın mövcud durumu, qarşılıq-
lı maraq doğuran sahələr üzrə 
təcrübə mübadiləsi və gələcək 
əməkdaşlıq perspektivləri mü-
zakirə edilib. Görüş zamanı  

Azərbaycanda fəaliyyət göstərən 
İsveçrə şirkətləri və onların vergi 

orqanları ilə əməkdaşlığı ətrafın-
da fikir mübadiləsi aparılıb.

Vergilər naziri Mikayıl Cabba-
rov fevralın 15-də Böyük Bri-
taniya və Şimali İrlandiya Bir-
ləşmiş Krallığının Baş nazirinin 
Azərbaycan üzrə ticarət elçisi 
Baronessa Emma Nikolson ilə 
görüşüb.
Görüş zamanı iki ölkə arasın-
da mövcud iqtisadi əlaqələr, 
əməkdaşlıq perspektivləri, ver-

gi sahəsində əlaqələrin geniş-
ləndirilməsi, investisiya mühiti 
kimi məsələlər ətrafında fikir 
mübadiləsi aparılıb. Bununla 
yanaşı, vergilər naziri Birləş-
miş Krallığın Gəlirlər və Göm-
rük Xidməti ilə ikitərəfli və 
çoxtərəfli müstəvidə səmərəli 
əməkdaşlığın mövcud olduğu-
nu və Vergilər Nazirliyinin bu 

əməkdaşlığın vergitutmanın 
müxtəlif sahələri üzrə davam 
etdirilməsində maraqlı olduğu-
nu bildirib.
Baronessa Nikolson Böyük 
Britaniya şirkətlərinin Azər-
baycanın qeyri-neft sektoruna 
investisiya qoyuşlarının artırıl-
masının, həmçinin kənd-təsər-
rüfatı, turizm və mədəniyyət 
sahələrində əməkdaşlığın ge-
nişləndirilməsinin əhəmiy-
yətini vurğulayıb. Həmçinin, 
xanım Nikolson Azərbaycan 
Respublikasında vergi inzibat-
çılığının təkmilləşdirilməsi və 
bu sahədə islahatların davam 
etdirilməsi baxımından hər iki 
ölkənin vergi qurumları arasın-
da əlaqələrin genişləndirilmə-
sinə daim dəstək verməyə hazır 
olduğunu bildirib.

 “SOCAR Polymer” layihəsi 
üzrə polipropilen zavodunda 
işlərin 97,9 faizi, yüksəksıxlıqlı 
polietilen zavodunda isə 89,5 
faizi yekunlaşıb.
Bu barədə SOCAR məlumat ya-
yıb.
“Bu il istismara verilməsi plan-
laşdırılan “SOCAR Polymer” 
zavodlarında tikinti işləri ye-
kunlaşmaq üzrədir. Belə ki, po-
lipropilen zavodunda müxtəlif 
istiqamətlərdə işlərin 97,9 faizi, 
yüksəksıxlıqlı polietilen zavo-
dunda isə 89,5 faizi tamamla-
nıb”, - deyə SOCAR bildirib.
Qeyd edək ki, Sumqayıt Kim-
ya Sənaye Parkının nəzdində-
ki “SOCAR Polymer” layihəsi 
üzrə işlər son mərhələyə keçib. 
“SOCAR Polymer” zavodunun 
2018-ci ildə tam istismara ve-
rilməsi planlaşdırılır. Zavodda 

illik 120 min ton yüksək sıx-
lıqlı polietilen və 180 min ton 
polipropilen istehsalı nəzərdə 
tutulur. Paralel olaraq müəs-
sisənin xammalla təmin edil-
məsi məqsədilə zəruri tədbirlər 

görülür. “Azərikimya”da yeni 
istehsalat bölmələri yaradılır, 
qurğular inşa edilir, mövcud 
avadanlıqlarda rekonstruksiya 
və modernləşdirmə işləri apa-
rılır.

Energetika Nazirliyindən  bildi-
rilib ki, Azərbaycanın energetika 
naziri Pərviz Şahbazov Rusiya 
Federasiyasının energetika nazi-
ri Aleksandr Novakın dəvəti ilə 
bu ölkəyə səfər edib. İki ölkənin 
energetika nazirlərinin görüşün-
də enerji sektorunda əhəmiyyət 
daşıyan bir sıra aktual mövzu-
lar, qlobal enerji bazarında mü-
şahidə edilən yeni proseslər və 
regional əməkdaşlıq əlaqələri-
nin möhkəmləndirilməsinə dair 
məsələlər müzakirə edilib.
Söhbət zamanı Azərbaycan-Ru-
siya əməkdaşlığının yüksələn 
xətt üzrə inkişafının enerji sahə-
sini də əhatə etdiyi vurğulanıb.
Energetika naziri Pərviz Şah-
bazov hər iki ölkənin paralel 
iş rejimində fəaliyyət göstərən 
enerji sistemlərinin enerji dəh-

lizinin formalaşdırılması üçün 
imkanlara malik olduğunu 
deyib. Onun sözlərinə görə, 
enerji mübadiləsinin həcminin 
və keyfiyyətinin artırılması is-
tiqamətində son illər görülən 
işlər elektrik enerjisi sahəsində 
əməkdaşlığın yeni mərhələyə 
daxil olmasına şərait yaradır. 
Görüşdə iki ölkə arasında ener-
ji mübadiləsinin artırılması və 
“Şimal-Cənub enerji dəhlizi”-
nin yaradılmasında vacib rol 
oynayan Rusiya və Azərbaycan 
enerji sistemləri arasında “Yaş-
ma-Dərbənd” dövlətlərarası 
ikinci hava elektrik verilişi xət-
tinin (HEVX) tikintisi ilə bağ-
lı müzakirələr aparılıb. Yaxın 
vaxtlarda İşçi Qrupunun icla-
sının keçirilməsi barədə razı-
lıq əldə olunub. Bundan başqa, 

“Samur” çayının hidroenergetik 
resurslarının kompleks şəkildə 
öyrənilməsi və Su Elektrik Stan-
siyasının inşası perspektivi də 
nəzərdən keçirilib. Hər iki tərəf, 
həmçinin Rusiya-Azərbay-
can-Gürcüstan-Rusiya elektroe-
nergetik həlqəsinin yaradılma-
sında maraqlarını ifadə edərək, 
üçtərəfli formatda görüşün zə-
ruriliyini vurğulayıblar.
Görüşdə neft-qaz sahəsində 
“LUKoil”, “Gazprom” və “Ros-
neft” kimi şirkətlərin timsalın-
da uğurlu əməkdaşlıq əlaqələ-
rinə də diqqət yönəlib. OPEC 
çərçivəsində əməkdaşlığın nə-
ticələrindən bəhs edilib. 
Səfər çərçivəsində energetika na-
ziri Pərviz Şahbazov Rusiyanın 
vahid enerji sistemində mərkəz-
ləşdirilmiş operativ-dispetçer 
idarəetməsini həyata keçirən 
“Vahid Enerji Sisteminin Sistem 
Operatoru” SC-nin işi ilə tanış 
olub. P.Şahbazov alternativ və 
bərpaolunan enerji mənbələrinin 
sistemə qoşulmasına dair Sistem 
Operatorunun təcrübəsi ilə də 
maraqlanıb. İki ölkə arasında 
müvafiq sahədə əməkdaşlığın 
inkişaf etdirilməsi üçün təkliflər 
irəli sürüb.
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Azərbaycanın mənfur qonşumuz 
Ermənistan tərəfindən məruz qal-
dığı işğalçılıq siyasəti nəticəsində 
25 ildən artıqdır ki, sərhəd bölgələ-
rində yerləşən rayonlarının, yaşa-
yış məntəqələrinin rahatlığı pozul-
muşdur. Burada yaşayan insanla-
rın qulaqları hər gün atəş səsləri 
eşidir, mərmilərdən evlər dağıdılır, 
insanlar məhv edilir, təsərrüfatlara 
böyük ziyan vurulur. Dünya Birli-
yinin  bu ədalətsizliyə göstərdiyi 
susqunluq davam edir. Düşmənlə 
üz-üzə dayanan rayonlarımızdan 
biri də Tərtər rayonudur. Bütün ağ-
rı-acılara, itkilərə, çətinliklərə rəğ-
mən, rayonda həyat qaynayır. Yeni 
evlər tikilir, qəsəbələr salınır, geniş-
miqyaslı infrastruktur layihələri re-
allaşdırılır, kənd təsərrüfatı inkişaf 
etdirilir, iqtisadiyyat möhkəmlənir, 
sahibkarlıq fəaliyyəti genişləndiri-
lir. Tərtər rayonuna hər səfərimiz 
zamanı burada yaşanan coşqu və 
qələbəliyi görüb məmnunluq hiss-
ləri keçiririk və bir daha inanırıq ki, 
torpaqlarımızı tez-gec geri qayta-
racağıq.
Tərtər rayonunun nə az, nə çox 
uzunluğu 47 kilometr olan ərazisi 
düşmənlə təmasdadır. Tərtər həm 
də iri kənd təsərrüfatı rayonudur. 
Tərtər sərhəd bölgəsində yerləş-
diyinə görə qayğı və problemləri 
birə-beş qat çoxdur. Lakin bütün 
problemlər gecikmədən, ləngimə-
dən öz həllini tapır.
İqtisadi və sosial sahədə inkişafı 
ifadə edən rəqəmləri təhlil etdikdə 
ilk andaca görünür ki, rayon bü-
tün sahələr üzrə dinamik inkişaf 
etmiş, tikinti-quruculuq və abad-
lıq işləri geniş vüsət almış, onlarla 
inzibati, səhiyyə, təhsil, mədəniy-
yət obyektləri tikilmiş və əsaslı tə-
mir edilmiş, rayon mərkəzi, kənd-
lər, qəsəbələr öz simasını köklü 
şəkildə dəyişmişdir.
Rəqəmlərin miqyası, nəticələrin 
təhlili, inkişafın dinamikası müsbət 
tendensiyanın davamlı və dayanıq-
lı olacağından xəbər verir. 2017-ci 
ildə rayonda ümumməhsul buraxı-
lışının həcmi 254,1 milyon manat 
olmuş, əvvəlki ilə nisbətən 28,4 
faiz artmışdır. Sənaye məhsulunun 

həcmi 3,3 faiz artaraq 12 milyon 
372 min manat, kənd təsərrüfatı 
məhsullarının həcmi 10,3 faiz ar-
taraq 61 milyon 908,1 min manata 
çatmışdır.
Keçən il 119 milyon 182 min manat-
lıq əsas fondlar istifadəyə verilmiş, 
əsas kapitala yönəldilən investisi-
yaların həcmi 140 milyon 228,3 min 
manat olmuşdur. Bunun 87,9 faizi 
və ya 123 milyon 295,5 min manatı 
tikinti-quraşdırma işlərinə yönəl-
mişdir. Əvvəlki ilə nisbətən inves-
tisiyaların həcmi 80,5, tikinti-qu-
raşdırma işləri 60,8 faiz artmışdır. 
Rayonda 1309 daimi olmaqla, 5000 
yeni iş yeri açılmışdır.
2017-ci il hər bir Tərtər sakini 
üçün unudulmaz il olmuşdur. 

Çünki keçən ilin noyabr ayının 
28-də rayona səfər edən Prezi-
dent İlham Əliyev elə həmin gün 
24 min nəfər əhalinin yaşadığı, 20 
yaşayış məntəqəsini birləşdirən 
Tərtər-Seydimli,  Qarabağlı-Sarov 
avtomobil yolunun, Tarix-Diyar-
şünaslıq Muzeyinin, 1170 məc-
buri köçkün ailəsi üçün salınmış 
qəsəbənin açılışında iştirak etmiş, 
Tərtər rayonunun ictimaiyyətinin 
nümayəndələri, məcburi köçkün-
lərlə görüşmüşdür. Cənab Prezi-
dent İlham Əliyev Tərtər rayonu 
haqqında danışarkən demişdir: 
«Bu gün Tərtər rayonu uğurla in-
kişaf edir. Sosial-iqtisadi inkişaf 
göz qabağındadır. Düşmənlə üz-
üzə dayanan tərtərlilər həmişə 

Azərbaycan dövlətçiliyinin möh-
kəmləndirilməsində xüsusi rol oy-
namışlar».
2017-ci ildə də «2014-2018-ci illər-
də respublika regionlarının sosi-
al-iqtisadi inkişafı Dövlət Proqra-
mı»nın icrası uğurla davam etdi-
rilmişdir. Yuxarıda da deyildiyi 
kimi, rayonda abadlıq-qurucu-
luq işləri bir an belə səngiməmiş, 
Azərbaycan Respublikası Prezi-
dentinin tapşırıq və sərəncamları-
na uyğun olaraq Tərtər şəhərində 
42 çoxmənzilli yaşayış binası, o 
cümlədən həyətlər təmir edilmiş, 
asfalt örtüyü, yaşıllıq zolaqları, 
çəmənliklər salınmışdır. Bu işlə-
rin görülməsinə 200-dən artıq ra-
yon sakini cəlb edilmişdir. Şəhə-

rin Heydər Əliyev prospektində 
müasir standartlar səviyyəsində 
Tərtər-Diyarşünaslıq Muzeyi, 
Təhsil Nazirliyinin xətti ilə müasir 
tipli Bayandur ibtidai məktəbi ti-
kilib istifadəyə verilmişdir. Polad-
lı kənd əsas məktəbinin tikintisi, 
6 saylı tam orta və Qəzyan kənd 
ümumi orta məktəblərinin əsaslı 
təmiri davam etdirilir.
«Azəravtoyol» ASC Sarov ərazi-
sində yeni körpünü tikib istifa-
dəyə vermiş, Tərtər-Seydimli-Qa-
radağlı-Sarov yolunun yenidən 
qurulması tam başa çatdırılmışdır.
Tərtər şəhərinin 17 küçəsində 
ümumi uzunluğu 8,6 kilometr 
olan yollara asfalt-beton örtüyü 
salınmışdır. Həsənqaya və Çay-

lı kəndlərində məskunlaşmış 78 
məcburi köçkün ailəsinə yaşa-
dıqları həyətlərində fərdi yaşayış 
evləri tikilib təhvil verilmişdir. 
Şıxarx kəndi ərazisində «Mara-
ğa-150» tarixi abidə kompleksinin 
ətrafında abadlıq işləri görülmüş-
dür. Cənab prezidentin sərənca-
mına müvafiq olaraq, 2017-ci ildə 
11 kəndin içməli su ilə təminatı 
layihəsi başa çatdırılmışdır. Eko-
loji və bioloji tarazlığın qorunma-
sı üçün yaşıllaşdırma tədbirləri 
diqqət mərkəzində saxlanılır. Ra-
yon mərkəzində, kəndlərdə və yol 
kənarlarında, eləcə də meşə zolaq-
larında 40 mindən çox müxtəlif 
ağac, 1,5 milyon həmişəyaşıl və 10 
min gül kolları əkilmişdir.
Tikinti-quruculuq və abadlıq işlə-
ri sahəsində çox tədbirlər görülsə 
də, bu tərtərliləri arxayın salmır. 
2018-ci ildə də görüləcək işlər az 
olmayacaq. Belə ki, Azərbaycan 
Respublikası Prezidentinin 30 no-
yabr 2017-ci il tarixli sərəncamı 
ilə ayrılan 3 milyon manat vəsait 
hesabına 20 çoxmənzilli binanın 
əsaslı təmiri və abadlıq-quruculuq 
işləri başa çatdırılacaqdır.
Tərtər çayı sahilində 5 hektar əra-
zidə parkın tikintisi, Heydər Əli-
yev prospektində Bayraq Muze-
yinin, Rayon İcra Hakimiyyətinin 
yeni inzibati binasının, Olimpiya 
İdman Kompleksinin, 200 nəfə-
rin işləyəcəyi xalçaçılıq sexinin, 
Tərtər Su-Kanal İdarəsinin inziba-
ti binasının, 100 nəfərlik körpələr 
evi-uşaq bağçasının tikintisi bu 
ilin sonunacan başa çatdırılacaq. 
«Azəravtoyol» ASC-nin xətti ilə 
Tərtər-Quzanlı magistral yolunun, 
Buruc-Gülbəndi-Xoruzlu-Bayan-
dur-Qaradağlı kəndarası avtomo-
bil yolunun əsaslı təmiri, Tərtər 
şəhərinin içməli su və kanalizasi-
ya sistemi layihəsinin davamı ola-
raq təmizləyici qurğunun tikintisi 
və 5 kəndin içməli su ilə təminatı 
layihəsinin icrası nəzərdə  tutul-
muşdur. Yeni yaradılan bütün bu 
infrastruktur obyektləri azad sahi-
bkarlığın və liberal iqtisadiyyatın 
yüksələn xətt ilə inkişafına böyük 
təkan vermişdir. Dövlət tərəfin-

dən sahibkarlığa göstərilən diqqət 
və qayğının nəticəsidir ki, hazır-
da rayonda sahibkarlıqla məşğul 
olanların sayı artaraq 4030 nəfərə 
çatmışdır.
Hazırda kənd təsərrüfatı məhsul-
larının hamısı, sənaye məhsulları-
nın isə böyük hissəsi özəl sektorda 
formalaşır.
Sahibkarlığa kömək Milli Fondu 
2017-ci ildə kənd təsərrüfatı məh-
sulları istehsalına görə 27 sahib-
karlıq subyektinə 312 min manat 
güzəştli kredit vermişdir.
Artıq deyildiyi kimi, Tərtər rayonu-
nun iqtisadiyyatının əsasını aqrar 
bölmə təşkil edir. Odur ki, rayonda 
bu sektorun inkişafı üstün mövqeyə 
çıxarılmışdır. Bu gün aqrar sahəni 
yeni texnologiyalar üzərində qur-
maq sahibkarlar zümrəsinin qarşı-
sında duran əsas vəzifələrdəndir.
2017-ci ilə gəlincə, bu ilin məhsulu 
üçün kənd təsərrüfatı bitkilərinin 
əkin sahəsi 26,4 min hektar təşkil 
etmişdir. Bunun 9843,2 hektarını 
dənli və paxlalı, 6317 hektarını tex-
niki bitkilər təşkil etmişdir. Keçən 
il 6909 hektardan 26431 ton buğda, 
260 hektardan 8150 ton arpa isteh-
sal olunmuşdur.
Dənli və paxlalı bitkilərin hər hek-
tarının orta məhsuldarlığı 36,7 
sentner, o cümlədən buğdanın 
məhsuldarlığı 38,3 sentner təşkil 
etmiş, 2016-cı ilə nisbətən dənli və 
paxlalı bitkilərin məhsuldarlığı 2,5 
sentner artmışdır. Bu da respub-
likanın orta göstəricisindən 6,9 
sentner çoxdur. Dövlət başçısının 
tapşırıq və göstərişlərinə uyğun 
olaraq, pambıqçılığın inkişaf et-
dirilməsi, onun əvvəlki şöhrətinin 
özünə qaytarılması istiqamətində 
məqsədyönlü tədbirlər görülmüş-
dür. Həyata keçirilən tədbirlər öz 
bəhrəsini vermişdir. Belə ki, ra-
yonda 3123 hektar sahədə pam-
bıq əkini aparılmış, əvvəlki ilə 
nisbətən əkin sahələrinin həcmi 3 
dəfə artırılmışdır. İl ərzində 8420 
ton pambıq tədarük edilmişdir ki, 
bu da əvvəlki ilə nisbətən 3,6 dəfə 
çoxdur. Hər hektarın məhsuldarlı-
ğı 22 sentner təşkil etmişdir ki, bu 
da əvvəlki ilə nisbətən 4,5 sentner 

çoxdur. Tərtər rayonu hər hekta-
rın orta məhsuldarlığına görə res-
publika üzrə birinci yerdədir. İstər 
pambıq, istərsə də digər bitkilərin 
becərilməsi yüksək aqrotexniki 
qaydalara uyğun şəkildə aparıl-
mışdır. Məhz bunun nəticəsidir 
ki, 1541 hektar sahədən 15728 ton 
şəkər çuğunduru təhvil verilmiş, 
əvvəlki ilə nisbətən məhsuldarlıq 
15,6 faiz artmışdır. Hər hektarın 
məhsuldarlığı 42,6 ton olmuşdur.
2017-ci ildə pambıqçılıqdan 5,5 
milyon manat, şəkər çuğundu-
rundan 4,5 milyon manat, günə-
baxandan 3 milyon manat gəlir 
əldə olunmuşdur.
Kümçülər 4610 kiloqram barama 
istehsal etmişlər ki, bu da 2016-cı 
illə müqayisədə 4,8 dəfə çoxdur. 
Son iki ildə rayon ərazisində 124 
min ədəd tut tingi əkilmişdir ki, 
bunun da 70 mini Çin Xalq Res-
publikasından gətirilmişdir.
Hazırda Tərtər rayonunda 27367 
baş iri mal-qara, 66351 baş davar 
vardır. Ötən illə müqayisədə ət 
istehsalı 2,8 faiz, süd istehsalı 7,5 
faiz, yumurta istehsalı isə 1,7 faiz 
artmışdır.  Yuxarıda sadalanan hər 
bir rəqəmin arxasında insan zəh-
məti, insan əzmi dayanır. Hər bir 
işin uğuru onun möhkəm təməl 
üzərində qurulmasından asılıdır. 
Ulu öndər Heydər Əliyev və onun 
layiqli davamçısı cənab Prezident 
İlham Əliyev tərəfindən yaradılan 
mükəmməl dövlətçilik modeli bu 
təməlin sütunlarıdır.
Tərtər rayonunda idarəetmə mexa-
nizmi yüksək meyarlara söykənir. 
Bu gün rayonda bütün məsələlər 
kompleks şəkildə həll edilir. Söh-
bət sosial-iqtisadi, mədəni, ekoloji, 
azad sahibkarlıq, liberal iqtisadiy-
yat və digər problemlərin paralel 
şəkildə, bir-biri ilə üzvi vəhdətdə 
həll edilməsindən gedir. Bir sahə-
nin inkişaf etdirilib, digər sahənin 
ləngiməsi sonucda heç bir səmərə 
verə bilməz. Bu mənada Tərtər ra-
yonunda işlər rəvan gedir, qarşıya 
qoyulan bütün vəzifələr uğurla 
yerinə yetirilir.

Zülfü İLYASOV,
bölgə müxbiri

Təhsil Nazirliyi, Gənclər və İdman 
Nazirliyi, “Kapital Bank” ASC və 
UNEC-in birgə təşkilatçılığı ilə tələ-
bələr arasında 3-cü “Made in Azerba-
ijan” biznes ideya müsabiqəsinə start 
verilir.
Müsabiqənin məqsədi Prezident İlham 
Əliyevin “Qeyri-neft məhsullarının 
ixracının stimullaşdırılması ilə bağlı 
əlavə tədbirlər haqqında” imzaladığı 
Sərəncamın tətbiqinə ali təhsil müəs-
sisələri səviyyəsində dəstək vermək, 
tələbələr arasında sahibkarlıq fəaliy-
yətini təbliğ etməkdir.
Müsabiqədə Azərbaycanın bütün ali 
məktəblərinin tələbələri işirak edə 
bilər. Müsabiqədə ilk üç yeri tutan 
tələbələr qiymətli hədiyyələrlə yanaşı, 
bir həftə Türkiyənin aparıcı universi-
tetlərində fəaliyyət göstərən uğurlu 
startapların təcrübəsinin öyrənilməsi 

imkanını əldə edəcəklər.
Biznes ideya fərdi olaraq hazırlanmalı, 
sərəncama və müsabiqənin missiyası-
na uyğunlaşdırılmalıdır. Eyni zaman-
da, mövzuya modern, orijinal, kreativ 
və aktual yanaşma olmalıdır. Layihə-
nin daxili bazarda tətbiqinin reallıq 
imkanları da nəzərə alınmalıdır.
Biznes ideyaların qəbulu martın 31-
dək davam edəcək. Təqdim edilən 
biznes ideyaları aprelin 1-dən 20-dək 
ekspert şurası dəyərləndirəcək və fi-
nalçılar müəyyənləşdiriləcək. Müsa-
biqənin final mərhələsi aprel-may ay-
larında keçiriləcək.
Müsabiqədə iştirak etmək istəyənlər biz-
nes ideyalarını ideya@unec.edu.az elekt-
ron ünvanına göndərə bilər. Qeydiyyat 
zamanı e-ünvanın “mövzu/ subject” 
bölməsində “biznesideya 2018” sözü 
qeyd olunmalıdır.

Qaradağ Rayon İcra Hakimiy-
yəti və Azərbaycan Respub-
likasının Prezidenti yanında 
Kütləvi İnformasiya Vasitələ-
rinin İnkişafına Dövlət Dəstə-
yi Fondunun birgə təşkilatçı-
lığı ilə fərdi jurnalist yazıları 
müsabiqəsi elan edilmişdir.
Məqsədi Qaradağ rayonunun 
sosial-iqtisadi və ictimai hə-
yatındakı proseslərin ictima-
iyyətə daha yaxından çatdı-
rılmasında peşəkar jurnalist 
yaradıcılığını stimullaşdır-
maq olan müsabiqənin möv-
zusu "Qaradağ rayonunun 
sosial-iqtisadi inkişafı: real 
vəziyyət və perspektivlər"dir.
Müsabiqəyə təqdim olunan 
yazılara aid tələblər, yazıların 
qəbul qaydaları, tələb olunan 
sənədlər və qiymətləndirmə 
meyarları ilə www.kivdf.gov.

az saytında tanış ola bilərsiniz.

Müsabiqədə I yer üçün 
1 nəfər (1000 manat);   

II yer üçün 2 nəfər
 (800 manat);  

III yer üçün 3 nəfər 
(600 manat)

yazı qaliblərinin mükafatlan dı-
rılması nəzərdə tutulmuşdur.  
Bundan əlavə, 10 yazı müəl-
lifinə (hər biri 200 manat) 
həvəsləndirici mükafatlar ve-
riləcəkdir.
Qaliblər, həmçinin Qaradağ 
Rayon İcra Hakimiyyəti və 
Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti yanında  Kütləvi 
İnformasiya Vasitələrinin İnki-
şafına Dövlət Dəstəyi Fondu-
nun  xüsusi diplomu ilə təltif 
olunacaqlar.

Azərbaycanın ən iri bank-
larından biri olan PAŞA 
Bank öz müştərisi üçün 
sindikatlaşdırılmış kredi-
tin cəlb edilməsinin əsas 
təşkilatçısı qismində çıxış 
etmişdir. Krediti alan tərəf 
isə səhmləri London birja-
sinda ticarət olunan Anglo 
Asian Mining Plc şirkəti-
nin Hasilatın Pay Bölgüsü 
Haqqında Sazişinə əsasən 
Azərbaycan ərazisində 
qızıl, gümüş və mis kimi 
əlvan metalların hasila-
tı və istehsalı ilə məşğul 
olan törəmə müəssisəsi və 
eyni zamanda, ölkəmizin 
qeyri-neft sektorunda ən 
böyük qeyri-hökumət ix-
racatçısı Azerbaijan Inter-
national Mining Company 
Limited şirkəti olmuşdur. 
Bu kredit Azərbaycan ba-
zarında təşkil edilmiş ilk 
sindikatlaşdırılmış kredit 
olmuşdur. PAŞA Bankın 
İdarə heyətinin sədri Ta-
leh Kazımovun sözlərinə 
görə, Azərbaycanın apa-
rıcı korporativ bankı ola-
raq biznes tərəfdaşlarımı-
zın bankımıza olan inamı 
və onlara göstərdiyimiz 
dəstəyə və xidmətlərimizə 
hər zaman güvəni bizim 
üçün çox önəmlidir. 
“PAŞA Bankın maliyyə 

stabilliyini və kredit baza-
rındakı geniş təcrübəsini 
nəzərə alaraq biz əlverişli 
bazar şərtləri ilə müştərimi-
zin maliyyələşdirilməsini 
təşkil etdik. 
Ümumilikdə isə, region-
dakı makroiqtisadi çağırış-
lar fonunda yerli bazarda 
fəaliyyət göstərən şirkət 
üçün bu növ krediti almaq 
Bankımıza olan böyük eti-
madın göstəricisi və bütün 
bazar üçün isə müsbət bir 
əlamətdir”, - deyə T.Kazı-
mov fikrini tamamladı.
Qeyd edək ki, $13,5 mil-
yon həcmində kredit 2 illik 
müddətə illik faiz dərəcə-
si 7% olmaqla ayrılmışdır. 
Sindikatlaşdırılmış kredit 
qismində ayrılmış maliyyə 
vəsaiti krediti alan təşkila-
tın xarici və yerli kreditor-
lar qarşısındakı maliyyə 
öhdəliklərinin yenidən ma-
liyyəşdirilməsi üçün sərf 
olunacaq. 
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(əvvəli ötən sayımızda)
Prospektlərin, kataloqların və çap rek-
lamının digər növlərinin hazırlanması 
zamanı tərtibat eskizi sifarişçi tərəfin-
dən təsdiq edildikdən sonra çap mate-
rialı, formatı, üsulu, şriftin miqdarı ilə 
əlaqədar hazırlanma məsələlərini həll 
etmək lazımdır. Tərtibata olan tələblə-
ri hazırlanmanın texniki imkanları ilə 
əlaqələndirmədə nəzərdən keçirmək  
lazımdır. Reklam vasitələrinin  icra-
sının müxtəlif növləri tirajın miqdarı, 
kağızın keyfiyyəti, çap üsulu və növü 
ilə müəyyən olunur. Məsələn, maşı-
nın detallarının  kontur təsvirləri üçün 
yüksək keyfiyyətli kağız lazımdır ki,  
bunun üzərində foto üçün nazik rastr 
(avtotipiya hazırlanma işində tətbiq 
edilən topşəkilli optik cihaz) tətbiq 
olunmalıdır. 
Bu  və ya digər çap  növünün bütün 
texniki  şərtləri vəsaitlərə qənaət edil-
məsi və istehsal müddətlərinin qısal-
dılması naminə nəzərə alınmalıdır. Bu 
tələblərin nəzərə alınması poliqrafiya 
sahəsində xüsusi biliklərin reklam  
işçiləri tərəfindən mənimsənilməsini 
zəruri edir. Çoxaldılmağa məruz qa-
lan orijinal nüsxələrin miqdarı, illüst-
rasiyaların xarakteri, çapın  keyfiyyəti 
– bu və ya digər çap nəşrinin çoxal-
dılması zamanı hansı çap növünün 
tətbiqini müəyyən edən  amillərdir. 
Əgər reklam təşkilatı çap  növlərin-
dən biri ilə əlaqədardırsa, onda qrafik 
rəssamlığın həmin mətnin imkanları-
na uyğunlaşdırılmasına çalışmaq la-
zımdır.
Qrafik rəssam, hər şeydən əvvəl, bil-
məlidir ki, o, hansı çap növü üçün ori-
jinalı hazırlayır və bu və ya digər çap 
növünün üstünlüklərini nəzərə alır. 
Reklam dizaynı
Dizayn (ing. “designe” – “layihələn-
dirmək”,  “çəkmək” deməkdir)  pred-
met aləminin layihələndirilməsi, tərti-
batı  üzrə fəaliyyət növüdür.
Dizaynın əsas növləri:
- predmet (konkret obyektə bağlı di-
zayn);
- mühəndis-sənaye dizaynı, burada 
predmetin  xarici görünüşü utilitar 
funksiyalarla müəyyən olunur;

-  staylinq sənaye dizaynıdır ki, bu-
rada aksent, yəni vurğu tərtibat və-
zifələrinə yönəldilir;
- bədii konstruksiya etmə sənaye di-
zaynıdır ki,  burada  predmetin utili-
tar və estetik tərəfləri bərabər dərəcə-
də onun dizaynını müəyyən edir;
-  qrafik çap məhsulu dizaynıdır;
- predmetlərarası (mühitin predmet 
qarşılıqlı əlaqələrinin layihələndiril-
məsi);
- non-dizayn – şəxslərarası münasi-
bətlərin  layihələndirilməsi, əsasən 
utilitar xarakter daşıyır. Bura  mətnlə-
rin, sənədlərin, müqavilələrin, sazişlə-
rin tərtib  olunması daxildir. 
- art-dizayn - incəsənət dizaynıdır, uti-
litar tərəf yoxdur, ya da ikinci dərəcə-
lidir;
- sistemli dizayn – obyektin fəaliyyət  
göstərməsinin yaradılması və təmina-
tı üzrə fəaliyyətin bütün istiqamətləri-
nin layihələndirilməsi. 
Reklamın dizaynı  reklamın müxtəlif  
elementlərinin seçilməsi və  düzəldil-
məsi vasitəsilə müəyyən, ən səmərəli 
vizual formaya uyğun reklam  ideya-
sının işlənib hazırlanması və təcəssüm 
olunması prosesidir. 
Reklam dizaynerinin fəaliyyətinin 
əsas  aspektləri:
 - analitik - reklam olunan əmtəənin 
adekvat bədii obrazının formalaşması 
üçün zəruri olan  informasiyanın əldə 
olunması;
-  kreativ;
- yaradıcı ideyanın işlənib hazırlan-
ması;
-  reklam xəbərlərinin qurulması;
Keyfiyyətli reklamın yaradılması 
üçün dizaynerə müştəridən aşağıdakı 
informasiyanın alınması vacibdir:
- firma haqqında keçirilən reklam 
kam paniyasının məqsəd və vəzifələri;
- şirkətin firma üslubu;
- əmtəə haqqında;
- əmtəə nədən ibarətdir?
- əmtəə hansı mövqedədir?
- o, istehlakçıların hansı tələbatlarını 
ödəyir?
- əmtəənin nadirliyi nədədir?
- əmtəənin faydası haqqında bildiriş-
lər nə ilə  möhkəmlənir?

- məqsədli auditoriya;
- məqsədli auditoriya hansı kəmiyyət 
və keyfiyyət xarakteristikalarına ma-
likdir?
- məqsədli auditoriya məqsədli bazar-
dan fərqlənirmi?
- reklamın tipi necə olmalıdır?
- hansı kommunikasiya yanaşması bu 
auditoriya üçün əlverişlidir? 
Beləliklə, reklam vasitələri  istehlak-
çıya reklam  informasiyasının çatdı-
rılmasına xidmət edən informasiya 
üsulları və maddi daşıyıcıdır və rek-
lam təsirindən yaranan zəruri effekti 
təmin edir.
Reklam vasitələri iki yerə bölünür;
- xəbər (onun məzmunu və forması);
- reklam xəbərinin texniki daşıyıcısı 
(jurnal, televiziya).
Reklam vasitələri aşağıdakılara görə 
təsnifləşdirilir:
- hissiyat orqanlarına təsir üzrə;
- müşahidə (görmə);
- səs;
- müşahidə-səs;
- reklam informasiyasının daşıyıcısının 
reklam olunan obyektə münasibəti;
-  nümayiş (bu zaman reklam vasitələ-
ri  bilavasitə obyekti nümayiş etdirir, 
məsələn, avtosalonda avtomobili);
- təsvir və söz (reklam vasitələri ob-
yekti təsvir edir);
- nümayiş və təsvir (həm nümayiş, həm 
də təsviri elementləri əlaqələndirir). 
Beləliklə, reklam elanlarının bədii tər-
tibatı reklamın  məzmununa uyğun 
gəlməlidir.

F.M.Qarayev, 
BDu-nun dosenti 

Azərbaycan rabitə bazarının 
lider mobil operatoru Azer-
cell Telekom MMC 4,5 mil-
yonluq abunəçi ailəsi üçün 
daha bir unikal və yeni xid-
məti istifadəyə verib. Fev-
ralın 15-də  Bulvar Otelde 
baş tutan xidmətin təqdimat 
mərasimində şirkət rəhbərli-
yi və Azercell-in 250 korpo-
rativ müştərisi iştirak edib. 
Mərasimdə məhsulun Demo 
versiyasi nümayiş etdirilib 
və xidmətlə bağlı bütün sual-
lar cavablandırılıb. Bildirilib 
ki,  ölkəmizdə ilk dəfə tətbiq 
olunan “Virtual ATS” həlli ilə 
şirkətlər rabitənin yeni səviy-
yəsindən yararlanacaqlar. Bu 
həll ilə şirkətlər smartfonlar 
üçün ATS-in təşkili, müştəri 
xidmətləri mərkəzinin ya-
radılması və reklam kam-
paniyaları keçirilən zaman 
çoxkanallı "qaynar xətt"-in 
qurulmasına nail ola biləcək-
lər. Bundan başqa, Virtual 
ATS həlli fərdi telesekretar, 
konfrans zəng, zənglərin 
idarə edilməsi və digər 10-a 
yaxın funksiyalarla biznes-

lərə eksklüziv imkanlar verir. 
Hazırda əsas diqqətin xərclərə 
qənaətə yönəldiyi bir zaman-
da bu həll ilə şirkətlər əlavə 
avadanlıq xərcləri çəkmədən 
səmərəliliyi artıracaqlar. 
Virtual ATS xidməti mövcud 
olan mobil və stasionar tele-
fonları ümumi şəbəkəyə bir-
ləşdirməyə imkan yaradır. Bu 
xidmət ilə istifadəçi daxil olan 
zəngləri qəbul etmək və pay-
lamaq üçün vahid çoxkanallı 
nömrə əldə edir. Yeni xidmət 
mövcud və potensial müştə-
rilərlə ünsiyyəti asanlaşdırır, 
həmçinin şirkətin ofisləri və 
bölmələri arasında rabitənin 

effektivliyini artırır. Bir sözlə, 
Virtual ATS biznesinizi geniş-
ləndirən zaman və ya yeni bir 
ofisə keçdiyinizdə əvəzsizdir. 
Həmçinin, bu xidmət adi te-
lefon stansiyasının qoşulması 
çətin olduğunda və ya əlavə 
xərc tələb etdiyində zəruri 
olacaq. Virtual ATS xidmətin  
üstünlüklərinə gəldikdə isə:
 Mini ATS və əlavə avadan-
lıq almaq tələb olunmur;
 Şirkət nömrəsi bütün ofis və 
filialları üçün eyni olacaq.
Azercell mobil ehtiyaclarınıza 
uyğun olaraq, sizə “Standart” 
və “Premium” Mobil ATS pa-
ketlərini də təqdim edir. 

Barama İnnovasiya və Sahibka-
lıq Mərkəzi, Azercell  və  PAŞA 
Bankın dəstəyi ilə Bakı Dövlət 
Universitetində yerləşən, tələ-
bələrin özünüinkişaf laboratori-
yası olan Barama Media Mərkə-
zi tərəfindən gənclik üçün 
möhtəşəm şans  olan "Science 
via Media" layihəsi uğurla ta-
mamlanmış və qaliblərə müka-
fatlar təqdim edilmişdir. Qalib-
lərin məyyən edilməsi Youtube  
kanalı və münsiflər tərəfindən 
verilən ballar əsasında baş tutub. 
Barama İnnovasiya və Sahi-
bkarlıq Mərkəzinin rəhbəri 
İmran Bağırov və Bakı Döv-
lət Universitetinin Mətbuat 
Xidmətinin rəhbəri Pərvanə 
İbrahimova tədbirin əvvəlin-

də  çıxış edərək "Science via 
Media"nın gəncləri monoton 
təhsil vərdişlərindən fərqli 
olaraq elmin praktiki və gö-
rünməyən sahəsinin işıqlan-
dırılmasına cəlb edəcəyini, 
müsabiqə üçün hazırlanacaq 
videoçarxlar vasitəsiylə həm 
müsabiqədə iştirak edəcək  
gəncliyin, həm də ümumi 
toplumun məlumatlanması-
na və faydalanmasına töhfə 
verəcəyini qeyd etmişlər.
Həmçinin, 19 fevral 2018 ta-
rixində Bakı Dövlət Univer-
sitetində baş tutan bağlanış 
mərasmində “Technote” star-
tupının rəhbəri Fərid Pərdə-
şünas, Jurnalistika fakültəsi-
nin dekanı Vüqar Əliyev və 

tanınmış aktyor, video bloger 
Əlixan Rəcəbovun təqdi-
matında media sahibkarlığı 
mövzusunda panel müzakirə 
də rellaşıb. Müzakirələr za-
manı tələbələrə mediada star-
tuplar, yeniliklər haqqında 
təcrübədən doğan məlumat-
lar verilərək, onların sualları 
cavablandırılıb.
“Science via Media” mü-
sabiqəsində 1-ci yeri Nigar 
Abbasova və Vüsalə Hacıye-
va “X (Məchul)” adlı çarxla, 
2-ci yeri Ayna Zərbəliyeva və 
Çiçək Məmmədova “Genetik 
Yaddaş” çarxı ilə və 3-cü yeri 
Nurlan Salamov “Klonlama”  
mövzusunda hazırladığı vi-
deo-çarxla qazandılar. 
Qeyd edək ki,  "Science via 
Media" layihəsi yarış forma-
tında baş tutmuş və layihə 
elmi  izahların media dilin-
də topluma çatdırılmasıyla  
gənclərin elmə, təhsil, özü-
nüinkişafa olan maraqları-
nı artırmağı hədəfləyərək, 5 
mövzuda gənclərdən iştirakçı 
qismində videolar qəbul et-
mişdir. 

Azərbaycanın İlk Mobil Operatoru 
və Aparıcı Mobil İnternet Provay-
deri “Bakcell” şirkəti özünün “App-
Lab” Mərkəzində yaradılıb inkişaf 
etdiriləcək növbəti layihələrin seçi-
mini başa çatdırıb. 
2017-ci il 15 dekabr-15 yanvar 2018-
ci il tarixlərini əhatə etmiş ərizə qə-
bulu mərhələsində gənc developer-
lər tərəfindən hazırlanmış 32 layihə 
proqramda iştirak üçün müraciət 
edib. İlkin seçim mərhələsindən 
keçən 17 layihənin müəllifi Bakcell 
şirkətinin rəhbərliyi, potensial in-
vestorlar, “AppLab” proqramının 
məzunları və İT sahəsi üzrə ekspert-
lərdən ibarət “AppLab” Komitəsi-
nin qarşısında öz ideyalarını təqdim 
ediblər. 2018-ci ilin 1 fevral tarixində 
keçirilmiş təqdimat və seçim mər-
hələsində layihə müəllifləri tərəfin-
dən mobil əlavələr, animasiya, artı-
rılmış reallıq (Augmented reality), 
proqram və avadanlıq təminatı kimi 
sahələri əhatə edən ideya və layihələ-
rin 10 dəqiqəlik təqdimatı keçirilib. 

Layihələr ekspertlər tərə-
findən məqsədəuyğunluq, 
innovasiya, real yanaşma, 
biznes modeli, təqdimat 
üsulu və komanda işi  kimi 
meyarlar əsasında qiymət-
ləndirilib. 
Nəticədə, proqramda iş-
tirak üçün 5 ən maraq-
lı layihə seçilib. Seçilmiş 
komandalar “AppLab”  
mərkəzində təqdim olu-
nan pulsuz İnternet, masa 
və təlim otaqları ilə yanaşı, 
üzərində işlədikləri proq-
ram təminatı və cihazla-
rın inkişaf etdirilməsi və 
sınaqlardan keçirilməsi 
üçün tələb olunan ən son 
avadanlıqlardan yararla-

na biləcəklər. “Bakcell”in və “App-
Lab” proqramının digər partnyor-
larının nümayəndələrindən ibarət 
olan xüsusi ekspertlər qrupu gənc 
developerləri öz ideyalarını yerli və 
beynəlxalq bazarda rəqabət apara 
biləcək yeni məhsul və ya xidmətlərə 
çevirmək üçün tələb olunan araşdır-
ma və məsləhətlərlə təmin edəcək.
Beləliklə, növbəti 6 ay ərzində “Bak-
cell”in “Applab” proqramında işti-
rak edəcək layihələr aşağıdakılardır:
1. Run2Help -  istifadəçinin gün ər-
zində atdığı addımları sayıb, onları 
pul vəsaitinə çevirən və qazanılmış 
məbləğı xeyriyyə məqsədilə  ianə et-
mək imkanı verən mobil əlavə;
2. Way To Future – müxtəlif hazırlıq 
kursları və təlim imkanlarını təklif 
edən şirkət və təşkilatlar üçün elan 
platforması;
3. Vavelya – xüsusi tortlar, gül, oriji-
nal hədiyyələr və tərəvəz buketləri-
ni onlayn sifariş etmək imkanı verən 
elektron platforma;

4. Tusi – səhiyyə, təhsil və hətta 
alış-veriş üçün istifadə oluna bilən 
artırılmış reallıq tətbiqetməsi;
5. MadebyAz – yerli əl işi, suvenir 
və digər unikal məhsulları istehsal 
edən yaradıcı şəxslərə öz məhsul-
larını müvafiq internet səhifəsində 
nümayiş etdirib dünyanın istənilən 
ölkəsində satış üçün təklif etmək im-
kanı verən elektron platforma. 
Qeyd etmək lazımdır ki, təqdim 
edilmiş bütün layihələr olduqca 
perspektivli startap və maraqlı ide-
yalardan ibarət idi. Həmin layihələr  
2018-ci ilin yay aylarında keçiriləcək  
növbəti ərizə qəbulu prosesində ye-
nidən “AppLab” proqramına müra-
ciət edə bilərlər. 
“AppLab”  proqramının fəaliyyətə 
başladığı 2014-cü ildən bəri müxtə-
lif avadanlıq  və proqram təminat-
larının tərtibi ilə məşğul olan yerli 
developerlər öz ideyalarını həyata 
keçirmək üçün “Bakcell”dən dəstək 
alırlar. Şirkət isə öz növbəsində 
daha çox maraqlı startapların, proq-
ram tərtibatçılarının və qrupların 
üzə çıxarılmasına, onların istedadla-
rını nümayiş etdirməsinə, ideyaları-
nı reallaşdırmasına və bunun üçün 
maliyyə və investisiya mənbələri 
tapmalarına kömək etməyə çalışır. 
“AppLab” Mərkəzinin dəstəyi ilə 
Azərbaycanın gənc mütəxəssisləri 
tərəfindən yaradılmış layihələrin 
bəziləri artıq Android və iOS əmə-
liyyat sistemi ilə işləyən cihazlara 
yüklənə bilər.
Bakcell şirkətinin fəaliyyətinin əsas 
məqsədlərindən biri də yerli gənc is-
tedadların öz startap layihələrini hə-
yata keçirə bilməsinə kömək etmək 
və beləliklə də Azərbaycan gənclə-
rinin parlaq gələcəyinə öz töhfəsini 
verməkdir. 

“Iteca Caspian” şirkətindən  bil-
dirilib ki, cari ilin aprel ayında 
şirkət tərəfindən Azərbaycanda 
təşkil olunan beynəlxalq sərgilər 
mövsümü öz işinə başlayır. İl ər-
zində 16 sərgi və bir konfransın 
keçirilməsi planlaşdırılıb. Bu ilin 
əhəmiyyətli hadisəsi isə Azər-
baycanda təşkil olunan ilk ixti-
saslaşdırılmış sərgi və konfrans 
- Xəzər Neft və Qaz “Caspian Oil 
and Gas” sərgisinin 25 illik yubi-
leyi olacaq. Sərgilər dövlət sənaye 
strukturlarının dəstəyi ilə Bakı 
Ekspo Mərkəzində keçiriləcək.
Tədbirin beynəlxalq statusu 
Ümumdünya Sərgi Sənayesi As-
sosiasiyasına üzvlük ilə tamam-
lanır və burada sərgilər elan 

olunan statistik məlumatlar və 
tələb olunan təşkilati səviyyəyə 
uyğunluq baxımından hər il 
kompleks yoxlamadan keçərək, 

keyfiyyət nişanı ilə təltif olunur. 
Əsas sənaye sərgiləri beynəlxalq 
təşkilatlar tərəfindən də dəstək-
lənir.


